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W 1918 roku marzenia Po-
laków o niepodległym kraju 
mogły zostać w końcu zre-
alizowane. Do ostatecznego 
sukcesu przyczynił się wysi-
łek wielu środowisk kultural-
nych i naukowych oraz dzia-
łalność wybitnych postaci, 
których praca i wierność tej 
idei utorowały nam drogę do 
wolności, zanim jeszcze za-
częły nią kroczyć zwycięskie 
wojska powstańcze.

Mając na uwadze podnio-
słe znaczenie tych wydarzeń, 
wojewoda wielkopolski Mi-
chał Zieliński we współpra-
cy z Telewizją Polską S.A. 
Oddział w Poznaniu, Insty-
tutem Pamięci Narodowej 
Oddział w Poznaniu, Kura-
torem Oświaty w Poznaniu 
organizuje konkurs „Moje 
powstańcze korzenie. Po-

wstanie Wielkopolskie we 
wspomnieniach rodzinnych”. 
Inicjatywa została objęta pa-
tronatem prezesa Instytutu 
Pamięci Narodowej dr Karola 
Nawrockiego. Ma ona na celu 
pobudzić zainteresowanie 
wśród młodych ludzi historią 
najnowszą Polski, przybliżyć 
jej drogę do niepodległości, 
zwrócić uwagę na ważność 
powstania wielkopolskiego 
w losach naszego kraju oraz 
kształtować w młodzieży 
wartości patriotyczne i po-
czucie przynależności.

-Nie byłoby Rzeczypospo-
litej w obecnym kształcie jej 
granic, gdyby nie zwycięskie 
powstanie wielkopolskie, 
którego 104. rocznicę obcho-
dzić będziemy 27 grudnia. To 
bardzo ważne, aby dzisiejsza 
młodzież pamiętała o naszej 
historii i drodze naszych 
przodków do niepodległości, 
której to powstanie wielko-
polskie jest nieodłączną czę-
ścią – mówi wojewoda wiel-
kopolski Michał Zieliński. 

Konkurs skierowany jest 
do uczniów szkół podsta-
wowych klas 4 - 8 i szkół 

ponadpodstawowych. Te-
matem pracy jest powstanie 
wielkopolskie z perspektywy 
rodzinnej bądź regionalnej – 
ukazanie drogi odzyskania 
niepodległości przez Polskę 
z punktu widzenia własnej 
rodziny, członków lub świad-
ków wystąpienia zbrojnego. 
Prace powinny mieć formę 
multimedialną, np.: jako film, 
animacja komputerowa, czy 
interaktywne drzewo gene-
alogiczne.

Prace można przesyłać do 
16 lutego 2023 roku i należy 
je przesłać na nośniku mul-
timedialnym (płyta CD lub 
pamięć USB) na adres: Wiel-
kopolski Urząd Wojewódzki 
w Poznaniu, al. Niepodle-
głości 16/18, 61-713 Poznań, 
z dopiskiem: „PS-VI. Konkurs 
Powstanie Wielkopolskie –  
edycja 2”.

Szczegóły znajdą Państwo 
na stronie - https://www.
poznan.uw.gov.pl/wydarze-
nia-biezace/moje-powstan-
cze-kor zen ie-powst a n ie-
w i e l k o p o l s k i e - w e -
wspomnieniach-rodzinnych. 

Druga edycja konkursu „moje powstańcze korzenie. 
Powstanie wielkopolskie we wspomnieniach rodzinnych”

Konkurs skierowany 
jest do uczniów szkół 
podstawowych klas 4 
- 8 i szkół ponadpod-
stawowych

„



3POWIATY-GMINY
14 grudnia 2022 owiaty-GMiNyPP NAJLEPSZY DWUTYGODNIK W POLSCE

Nr 24 (630)
14.12.2022 - 28.12.2022 ISNN 1733-4713 28 lat

BEZPłATNY

REKLAMY I OGŁOSZENIA 62-065 GRODZISK WLKP., UL. GARBARY 23 TEL.  608 321 611 / e-mail: powiaty@wp.pl / www.powiatygminy.pl

2023

Tysiąclecia 3, Nowy Tomyśl

SPRZEDAŻ WĘgLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

AUTO PASZKOWSKI

734 120 226 
604 441 405

OKRĘgOWA STACjA KONTROLI POjAZDÓW  

w Rakoniewicach

LEgALIZACjA 
TACHOgRAfÓW CYfROWYCH
PRZEGLĄDY OKRESOWE

kierunek Poznań k/stacji BP

AUTO SERWIS OSOBOWE, CIĘŻAROWE

 czynne: 
Pn – Pt: 8.00 - 19.00   Sobota: 8.00 - 14.00

SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

Profesjonalna naprawa telefonów gSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163
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1 grudnia br. w siedzibie tut. 
Urzędu Miejskiego pan Mate-
usz Jandy został powołany na 
stanowisko dyrektora Ośrod-
ka Pomocy Społecznej w No-
wym Tomyślu przez Włodzi-
mierza Hibnera -Burmistrza 
Nowego Tomyśla.

Pan Mateusz Jandyukoń-

czył Uniwersytet Zielonogór-
skina kierunku pedagogika 
pracy socjalnej oraz zawo-
dowo jest związany z Ośrod-
kiem Pomocy Społecznej 
w Nowym Tomyślu od 1998 
roku. Ponadto przez 12 lat 
pełnił funkcję radnego Rady 
Miejskiej w Nowym Tomyślu.

Rozpoczął się remont na-
wierzchni na ulicy Działko-
wej w Nowym Tomyślu.

Wykonawca robót: PHU 
Krzysztof Marchewka z Ja-

strzębska Starego. 
Koszt: 241 070,16 zł
Za wszelkie utrudnienia 

podczas prowadzenia robót 
budowlanych przepraszamy.

Trwa remont nawierzchni 
drogi z podkładów betono-
wych w miejscowości Róża i 
Nowa Róża. Po zutylizowaniu 
istniejących podkładów be-
tonowych powstanie 1250 m 
drogi utwardzonej kruszy-
wem betonowym.

Wykonawca: PHUT 
Krzysztof Nadobnik/ Kieł-
czewo

Wartość: 110 700,00 zł.

Gmina Nowy Tomyśl uzyska-
ła dofinansowanie na zada-
nie pt. „Rozwój infrastruk-
tury rekreacyjnej w Starym 
Tomyślu”. 

Główny cel operacji – 
wzrost jakości życia miesz-
kańców, aktywizacja lokalnej 
społeczności oraz zwiększe-
nie atrakcyjności turystycz-
nej regionu poprzez utwo-
rzenie nowych obiektów 
infrastruktury rekreacyjnej 
w Starym Tomyślu.

Gmina Nowy Tomyśl 
w ramach operacji planu-
je utworzyć nowe obiekty 
infrastruktury rekreacyj-
nej przy ul. Powstańców 
Wielkopolskich w Starym 
Tomyślu - wykonanie kon-
strukcji i nawierzchni toru 
rowerowego o nawierzchni 
asfaltowej wraz ze studnia-
mi chłonnymi i zagospoda-

rowaniem terenów przyle-
głych. Ponadto w ramach 
operacji planuje się zainsta-
lowanie stojaków na rowery, 
urządzeń zabawowych typu: 
„równoważnia”, „pajęczyna”, 
„tor przeszkód”, tyrolki, wiat 
systemowych, stołów do sza-
chów z ławkami, stołu do gry 
w piłkarzyki, urządzeń po-
dwójnych tj. rower + stepper, 
narciarz + biegacz, drabinka 
+ wioślarz oraz zestawu stre-
etworkout.

Realizacja operacji pozy-
tywnie wpłynie na promocję 
całego obszaru LGD KOLD 
oraz zwiększy atrakcyjność 
rekreacyjną gminy Nowy To-
myśl. 

Okres realizacji projek-
tu:2022 – 2023 rok. Wartość 
projektu: 465 604,20 zł. 

Kwota dofinansowania: 
296 263,00 zł. 

Mając na względzie troskę 
o rozwój naszej gminy, Wło-
dzimierz Hibner - Burmistrz 
Nowego Tomyśla, na sesji 
w dniu 25 listopada br. przed-
stawił radnym projekt apelu 
w sprawie uruchomienia dla 
Polski środków finansowych 
z Krajowego Planu Odbudo-
wy oraz Funduszu Spójności.

Intencją burmistrza było 
zaapelowanie do przedstawi-
cieli rządu RP o niezwłoczne 
i skuteczne podjęcie czyn-
ności, które skutkować będą 
uruchomieniem dla Polski 
środków z Unii Europejskiej. 
Fundusze te są niezbędne do 
dokończenia oraz rozpoczę-
cia wielu bardzo istotnych 
inwestycji, zarówno tych 
centralnych, jak i regional-
nych. Na szczeblu lokalnym, 
szczególne obawy dotyczą 
możliwości finansowych 

samorządu województwa 
wielkopolskiego w zakresie 
budowy nowego przebiegu 

drogi wojewódzkiej 305 na 
odcinku od ul. Kolejowej do 
ul. Celnej w Nowym Tomyślu 

wraz z wiaduktem. Ponadto, 
bez tych środków utrudniona 
będzie budowa oraz prace re-
montowe dróg lokalnych, czy 
ścieżek rowerowych, a także 
zmniejszy się możliwość roz-
wijania sieci wodno-kanali-
zacyjnej i podnoszenia usług 
w tym zakresie.

Podobny apel został przy-
jęty w październiku br. przez 
Sejmik Województwa Wiel-
kopolskiego.

Niestety, podczas ostatniej 
sesji Rady Miejskiej w No-
wym Tomyślu, radni w wyni-
ku przeprowadzonego głoso-
wania nie wprowadzili tego 
apelu do porządku obrad. 
Tym samym nie skorzystali 
z możliwości zwrócenia uwa-
gi rządzącym na znaczenie 
tych środków dla wielu przy-
szłych inwestycji na terenie 
Gminy Nowy Tomyśl.

We wtorek, 29 listopada br. 
w siedzibie tut. Urzędu Miej-
skiego, podpisano umowę na 
budowę świetlicy wiejskiej w 
Grubsku.

a Wykonawca robót: Za-
kład Remontowo Budowlany 

REMBUD Krzysztof Przysiec-
ki / Kaźmierz.

a Termin realizacji przed-
miotu zamówienia: 9 miesię-
cy od daty podpisania umo-
wy.

a Koszt: 613 770,00 zł.

We wtorek, 6 grudnia br. od-
było się uroczyste otwarcie 
sezonu zimowego na nowo-
tomyskim lodowisku!

Nie zabrakło Świętego Mi-
kołaja w towarzystwie elfów 
rozdających słodkie upomin-
ki oraz gorącej czekolady! 

Miłośnicy białego szaleń-
stwa od dzisiaj mogą próbo-
wać swoich sił na sztucznym 
lodowisku znajdującym się 
na osiedlu Północ 25 w No-
wym Tomyślu.

Godziny otwarcia:
a poniedziałek - piątek: 14:00 
- 20:00

a sobota: 9:00 - 14:00 oraz 
15:00 - 21:00
a niedziela: 9:00 - 14:00 oraz 
15:00 - 20:00

Bilety wstępu w cenie:
a normalny – 11 zł
a ulgowy – 8 zł
Serdecznie zapraszamy!

Otwarciu towarzyszyła 
akcja charytatywna „Klaudii 
pomaganie przez wspólne 
ślizganie”.

Powołanie dyrektora ośrodka 
Pomocy Społecznej

Remont ulicy Działkowej 

Remont drogi w Róży i Nowej Róży

aPeL w SPRawIe ŚRoDKÓw FINaNSowyCH Z KRaJoweGo PLaNu oDBuDowy 
oRaZ FuNDuSZu SPÓJNoŚCI

Budowa świetlicy 
wiejskiej w grubsku

otwarcie sezonu zimowego na nowotomyskim lodowisku
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DOM MĄDRZE
PO(D)ŁĄCZONY

Wybieralscy wybierają
ofertę Fotowoltaika+ 
dla domu i firmy

enea.pl/fotowoltaikaplus
infolinia: 611 111 111

energię na własne potrzeby. Dom mądrze 
po(d)łączony to możliwość zysków dla całej rodziny. 
Podłącz się, łącz możliwości i korzystaj.

wytwarzać gromadzić wykorzystywać

Wybieraj i łącz produkty, by dzięki 
fotowoltaice i ekourządzeniom

powiat nowotomyski

We wtorek 6 grudnia br. 
w Miejsko-Gminnym Ośrod-
ku Kultury we Lwówku gościł 
Wicemarszałek Wojewódz-
twa Wielkopolskiego Krzysz-
tof Grabowski. Podczas 
wizyty wicemarszałka Gra-
bowskiego nastąpiło podpi-
sanie umów na operacje typu 
gospodarka wodno-ściekowa 
objętego PROW 2014-2020 
oraz w ramach poddziałania 
19.2 wsparcie na wdrażanie 
operacji w ramach strategii 
rozwoju lokalnego kierowa-
nego przez społeczność.

Wicemarszałek Krzysztof 
Grabowski, w obecności za-
proszonych gości Radnej Sej-
miku Województwa Wielko-
polskiego Zofii Szalczyk oraz 
Posła RP Krzysztofa Paszyka, 
podpisał umowy z Włodarza-
mi Gmin Lwówek oraz przed-
stawicielami organizacji, 
które otrzymały wsparcie.

gospodarka wodno-ściekowa:
Gmina Lwówek, operacja 

Budowa sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej wraz 
z kanalizacją deszczową 
i zbiornikami retencyjny-
mi w miejscowości Lwówek 
i Józefowo, Gmina Lwówek, 
której celem jest poprawa 
gospodarki wodno-ściekowej 
na terenie Miasta Lwówka 
i wsi Józefowo poprzez bu-
dowę kanalizacji sanitarnej 

i sieci wodociągowej, umożli-
wiającej podłączenie do sieci 
kanalizacji sanitarnej i wo-
dociągowej istniejącej i pla-
nowanej zabudowy miesz-
kaniowej. Poprawa retencji 
i zapobieganie lokalnym pod-
topieniom w rejonie realizacji 
operacji oraz wykorzystanie 
wód opadowych na cele za-
bezpieczenia przeciwpoża-
rowego i dla celów utrzyma-
nia zieleni, poprzez budowę 
kanalizacji deszczowej wraz 
z zbiornikami retencyjnymi. 
Kwota pomocy wynosi 5 000 
000 zł.

Umowy w ramach pod-
działania 19.2 wsparcie na 
wdrażanie operacji w ramach 
strategii rozwoju lokalnego 
kierowanego przez społecz-
ność:
a Towarzystwo Gimna-
styczne „Sokół” we Lwówku, 
operacja Zagospodarowanie 

terenu Plant we Lwówku. 
Kwota pomocy wynosi 254 
999 zł.
a Ochotnicza Straż Pożarna 
w Turowie, operacja Zago-
spodarowanie terenu placu 
zabaw w Turowie wraz z jego 
doposażeniem. Kwota pomo-
cy wynosi 150 124 zł.
a Pniewskie Stowarzysze-
nie „Perspektywa”, operacja 
Zagospodarowanie tere-
nu rekreacyjnego przy OPS 
w Pniewach. Kwota pomocy 
wynosi 100 063 zł.
a Stowarzyszeniem Uśmiech 
Pokoleń, operacja Budowa 
skateparku w Bolewicach. 
Kwota pomocy wynosi 241 
331 zł.
Nabór wniosków o przyzna-
nie pomocy przeprowadzi-
ła Lokalna Grupa Działania 
KOLD

Fot. maciej Kasprzak / 
wielkopolskamagazyn.pl

5 mln zł dla gminy Lwówek! 
Dyrektor Państwowej Szko-
ły Muzycznej I st. w Nowym 
Tomyślu uprzejmie informu-
je, że nowotomyska szkoła 
muzyczna otrzymała dofi-
nansowanie ze środków Mi-
nistra  Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego pochodzących 
z Funduszu Promocji Kultu-
ry – państwowego funduszu 
celowego w ramach Progra-
mu Ministra „Infrastruktura 
szkolnictwa artystycznego” 
oraz ze środków budżetu pań-
stwa w ramach Programu In-
westycji w latach 2021 - 2022 
na realizację zadania „Prze-
budowa i rozbudowa budynku 
Państwowej Szkoły Muzycz-
nej I stopnia im. W. Lutosław-
skiego w Nowym Tomyślu”. 

Projekt przebudowy i rozbu-
dowy Szkoły zakłada adapta-
cję poddasza nieużytkowego, 
przebudowę funkcjonalno-
-techniczną budynku Szkoły 
wraz z  jej  rozbudową o łącz-
nik z klatką schodową, windą, 
szatnią i portiernią w celu za-
pewnienia odpowiedniej in-
frastruktury. Po przebudowie 
i rozbudowie budynek nie tyl-
ko będzie spełniał wyższe wy-
magania techniczne, nie tylko 
zyska nowe, bardzo ważne 
elementy jakimi będą: nowa 
sala kameralna, nowa sala ryt-
miki, nowoczesne sale dydak-
tyczne, ale również nabierze 
reprezentacyjnego wyglądu.

Projekt zakłada zakończe-
nie rozbudowy Szkoły w grud-
niu 2022 roku.

Modernizacja bazy lokalo-
wej Szkoły oraz rozbudowa 
o łącznik przyczyni się wy-
datnie do poprawy warunków 
kształcenia, dostępu dzieci 
i młodzieży do edukacji mu-
zycznej, zwiększenia atrak-

cyjności oferty programowej 
i artystycznej Szkoły w za-
kresie możliwości prezentacji 
artystycznych w szkole, śro-
dowisku lokalnym, regionie 
oraz  kraju.

Całkowita wartość zadania 
7 713 665,00 zł

Dyrektor
Krystyna Szymko

Dofinansowanie Szkoły muzycznej
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Zmiana klimatu i degrada-
cja środowiska stanowią za-
grożenie dla Europy i reszty 
świata. Aby sprostać tym 
wyzwaniom powstał plan 
działania Europejski Zielo-
ny Ład. Ma on pomóc prze-
kształcić UE w nowoczesną, 
zasobooszczędną i konku-
rencyjną gospodarkę – czy-
tamy na stronie ec.europa.
eu. Wielokrotnie wymie-
niane są korzyści Zielonego 
Ładu, tak jakby miał być zba-
wieniem dla całego świata. 
Przypomnijmy zatem kilka 
założeń: świeże powietrze, 
czysta woda, zdrowe gleby 
i różnorodność biologiczna, 
wyremontowane energoosz-
czędne budynki, trwalsze 
produkty, które można na-
prawić, poddać recyklingo-
wi i ponownie wykorzystać, 
czystsza energia i najnowsze 
ekologiczne innowacje tech-
nologiczne. Tak można by 
wymieniać godzinami. Jed-
nak ja postanowiłam zadać 
sobie elementarne pytanie, 
jaka będzie cena Zielone-
go Ładu, dla przeciętnego 
mieszkańca Polski?

Ambicie Fransa Timmer-
mansa głównego orędowni-
ka zielonej i czystej Europy 
są dobrze znane i negatyw-
nie szeroko komentowane 
na całym świecie. W punkt, 
na temat tego osobnika wy-
powiedział się portal cire.
pl podając, że znakiem roz-
poznawczym (Timmerman-
sa) pozostaje słaba wiedza 
merytoryczna idąca w parze 
z ideologicznym zacietrze-
wieniem. Posłowie z komisji 
ITRE oczekiwali rzeczowej 
dyskusji na konkretne te-
maty. Nie tylko oni, ale pół 
miliarda Europejczyków 
chce wiedzieć, jak poradzi-
my sobie z osiągnięciem 
neutralności klimatycznej, 
skoro nie mamy niezbęd-
nych technologii i pieniędzy? 
Timmermans nie operował 
konkretami. Nie potrafił na-
wet rozstrzygnąć kwestii, czy 
mamy do czynienia z kryzy-
sem klimatycznym. Jego ko-
mentarze na temat zaburzo-
nych wzorców pogodowych 
brzmiały jak hasła z mło-

dzieżowych demonstracji. 
Wychodzi zatem na to, że 
przyjdzie płacić nam cenę 
za hasła holenderskiego sza-
leńca, który nie do końca jest 
świadomy o co walczy. Jak 
mówi słynne powiedzenie, 
gdy niewiadomo o co chodzi, 
to wiadomo o co chodzi. Za-
tem jaka będzie cena?

Rezygnacja z aut silnikowych
Do 2035 roku ma zaprze-

stać się produkcji aut silniko-
wych na paliwa takie jak PB 
czy ON. Produkcja i sprzedaż 
tych aut ma zostać zatrzy-
mana, a zastąpione mają zo-
stać przez auta elektryczne. 
Tu jednak pojawia się wiele 
problemów. Są to auta bar-
dzo drogie, naprawa i serwis 
wymaga wykwalifikowanych 
specjalistów, a nawet to nie 
koniecznie może oznaczać 
sukces i skuteczną naprawę. 
Pierwszymi, którzy odczują 
elektryki, będą mechanicy, 
małe warsztaty samochodo-
we, często rodzinne biznesy, 
które po prostu będą zamy-
kane. W krajach skandynaw-
skich, gdzie jest znacznie wię-
cej tego typu aut niż w Polsce, 
wiele z nich po prostu stoi na 
złomie. Nikt nie chce tego 
naprawiać, to nie diesel czy 
benzyniak, gdzie naprawę 
można wykonać stosunko-
wo tanio i w prosty sposób. 
Koszty związane z naprawą 
będą ogromne, o ile usunię-
cie usterki będzie możliwe. 
Naprawa wielu elementów 
takiego auta początkowo do-
stępna będzie tylko w dużych 
aglomeracjach miejskich. 
Zapomnijmy, że w małych 
miejscowościach będzie 
ktokolwiek zainteresowa-
ny prowadzeniem takiego 
warsztatu, będzie to nieopła-
calne. Ciekawą analizę prze-
prowadził jeden z kanałów 
motoryzacyjnych dostęp-
nych w sieci. Povagowani, bo 
o nich mowa, zauważyli, że 
często zapominamy, że stwo-
rzenie akumulatora emituje 
mnóstwo CO2. Jednak do jego 
budowy potrzeba takich su-
rowców jak lit, kobalt i nikiel 
a te też kiedyś się skończą. Do 
tego proces ich wydobycia 

i zatrudnianie do pracy dzie-
ci, zwłaszcza w państwach 
afrykańskich, oznacza wy-
zysk i niewolniczą harówkę 
najmłodszych w podłych 
warunkach. Jednak czas na 
jeden z najważniejszych ar-
gumentów. Przejdźmy do 
wyników badań przeprowa-
dzonych przez unijną orga-
nizację Green NCAP, która 
sprawdziła pełny cykl życia 
poszczególnych samocho-
dów, obliczając ich całościo-
wą emisyjność. Wyniki za-
skoczyły wszystkich, a nie 
łudźmy się, że usłyszymy 
o nich z ust Fransa Tim-
mermansa. Okazuje się, że 
w zależności od segmentu 
auta, spalinowe samochody 
nie pozostały w cieniu elek-
trycznych kuzynów. Wręcz 
przeciwnie, w wielu miej-
scach notując podobne, a na-
wet lepsze wyniki.  Nie dajmy 
się nabrać na hasła, że auto 
elektryczne jest ekologiczne. 
Ekologiczne jest chodzenie 
piechotą, a żadne auto nie 
będzie ekologiczne. No tak, 
ale nie zdziwię się jak za kilka 
chwil ktoś pokroju Timmer-
mansa oskarży chodzących 
piechotą o nadmierne wydy-
chanie CO2.

Najciekawsze jest jednak 
to, że nie motoryzacja jest 
największym problemem 
niszczącym środowisko. 
Uśredniając na całej ziemi 
w ciągu roku emituje się 50 
miliardów ton gazów cieplar-
nianych, z czego transport 

emituje bardzo niewielką 
część. Najwięcej emisji odno-
towujemy w postaci energii 
elektrycznej, ciepła. Może 
zatem zastanawiać co jest 
przyczyną problemu emi-
syjności w autach elektrycz-
nych? Podobnie jak w autach 
tradycyjnych energia musi 
skądś powstać. Farmy wia-
trowe, fotowoltaiczne czy 
tzw. zielona energia, a w tym 
wypadku elektryczność, jest 
zdecydowanie niewystarcza-
jąca. Przykładem mogą być 
Niemcy, które mimo przo-
dowania w UE z korzystania 
z odnawialnych źródeł ener-
gii, musiały uruchomić swoje 
elektrownie węglowe i inne 
by zapewnić bezpieczeństwo 
energetyczne w kraju. Tak 
drodzy państwo, nie łudźmy 
się, energia do samochodów 
elektrycznych nadal będzie 
pochodzić z paliw kopalnych 
czy atomu, by mogły one 
w ogóle funkcjonować. Emi-
sja CO2 z sektora paliw prze-
niesie się do sektora pozy-
skania energii elektrycznej, 
który zostanie nieprawdopo-
dobnie obciążony.

Zamykamy lasy
Innym chorym pomysłem 

Timmermansa jest założenie, 
że 10% powierzchni każdego 
kraju ma zostać wyłączone 
z całkowitego użytkowania. 
Ma to być tak zwany powrót 
do pierwotnego stanu. W ta-
kim kraju jak Polska jedyną 
możliwością jest wyłącze-
nie z użytkowania 10% po-
wierzchni lasów, bo będzie 
wiązać się z tragicznymi kon-
sekwencjami. Zaczynając od 
tego, że grzybiarze, zbieracze 
runa leśnego, myśliwi czy 
nawet przyrodnicy nie będą 
mieć możliwości wejść na 
taki obszar, to do tego dojdzie 
zwiększenie emisji CO2 przez 
drzewa. Powołując się na ba-
dania jednego z czołowych 
polskich profesorów Janusza 
Olejnika czy profesorów na 
całym świecie, zobaczymy, że 
im drzewo starsze tym mniej 
CO2 pochłania, a więcej emi-
tuje. To tak jak z cyklem ży-
cia człowieka – mówi Janusz 
Olejnik  – człowiek jak jest 

dzieckiem, wymaga opieki 
i energii innych, by mógł się 
rozwijać, przechodzi przez 
wszystkie fazy dzieciństwa, 
później jest nastolatkiem 
a później w wieku dorosłym 
staje się najbardziej produk-
tywny, by ponownie umow-
nie przekraczając granicę 60 
lat, ta produktywność coraz 
bardziej spadała. Tak samo 
jest z drzewami, młode i sta-
re drzewa nie są pochłania-
czami, a emiterami CO2. Im 
starsze drzewo tym więcej 
CO2 emituje. Przypomina 
to trochę zagadkę sfinksa 
„co to za zwierzę obdarzone 
głosem, które z rana chodzi 
na czworakach, w południe 
na dwóch nogach, a wieczo-
rem na trzech?”. Odpowie-
dzią jest człowiek! Jednak 
w świecie przyrody, równie 
dobrze pasowałaby odpo-
wiedź „drzewo”.  Zamknięcie 
10% lasów może nieść z sobą 
katastrofalne skutki, przyno-
sząc odwrotny efekt. Choć ta 
idea brzmi pięknie, bo mowa 
o powrocie do stanu pier-
wotnego lasów, to ilość CO2 
w konsekwencji zwiększy się, 
wiele gatunków nie poradzi 
sobie z rozprzestrzeniający-
mi się pasożytami i szkod-
nikami, na gorsze zmieni 
się bioróżnorodność ulegnie 
znacznej degradacji, a to tyl-
ko kilka negatywnych skut-
ków, o których do tej pory 
wspomniałam. Odpowiednia 
gospodarka leśna jest bardzo 
istotna, przykładem mogą 
być lasy w Puszczy Noteckiej, 
które pochłaniają rocznie 
ogromne ilości CO2 z atmos-
fery. Weźmy Nadleśnictwo 
Potrzebowice, położone na 
skraju puszczy, w malowni-
czej gminie Wieleń. Powsta-
ła tam specjalistyczna wieża 
pomiarowa, która, mówiąc 
w dużym uproszczeniu, do-
kładnie bada procesy zacho-
dzące w powietrzu. Okazuje 
się, że 1 hektar lasu jest w sta-
nie rocznie pochłonąć 20 ton 
dwutlenku węgla lub więcej. 
To dzięki odpowiedniej go-
spodarce leśnej, dostępności 
lasów dla zwykłych miesz-
kańców możliwe jest od-
powiednia opieka naszym 

dobrem narodowym jakim 
jest przyroda. Dr Sławomir 
Majewski odpowiadający za 
bezpieczeństwo pożarowe 
w Pilskiej Dyrekcji Lasów 
Państwowych niejednokrot-
nie mówił, że jest przeciwni-
kiem zamykania lasów wolę 
mieć 100 ludzi w lesie, którzy 
zlokalizują pożar lub inne 
zagrożenie i powiadomią na 
czas odpowiednie służby niż 
nikogo. Jednak w przypadku 
zamknięcia 10% lasów nie 
będzie to możliwe. 

Europa kontra reszta świata
O absurdach Zielonego 

Ładu można by dużo pisać. 
Same założenia są szkodliwe 
i nieprzemyślane i nie zmie-
nią niczego. Zastanówmy się 
zatem gdzie realnie szukać 
sposobów na zmniejszenie 
emisji CO2? Na myśl przy-
chodzi mi tylko jedno miej-
sce Chiny. Państwo środka 
ma obecnie 1058 elektrowni 
węglowych z czego kolejne 
350 jest w budowie. Według 
niektórych źródeł 38% emisji 
CO2 należy do samych Chin, 
9% przypada Indią, a wszyst-
kie państwa Europy razem 
wzięte to 8%. W mojej oce-
nie Europejski Zielony Ład to 
szczyt hipokryzji, bo raczej 
zamiast utrudniać życie na-
szym mieszkańcom, powin-
niśmy podejść realnie do pro-
blemu, którym są państwa 
emitujące najwięcej CO2. 
Przez Zieloną Hipokryzję ży-
cie milionów Europejczyków 
stało się i będzie stawać się 
droższe. Europa, mimo, że 
nie ma znaczącego problemu 
z CO2 próbuje na siłę eduko-
wać świat, doprowadzając na 
skraj ubóstwa coraz większą 
ilość swoich mieszkańców. 
W tym czasie Chiny, Rosja 
czy Indie myślą, jak uczynić 
życie tańszym dla zwykłych 
obywateli otwierając kolej-
ne kopalnie czy elektrownie 
węglowe. Na naszych założe-
niach zdecydowanie zyskują 
wybrane korporacje i przed-
siębiorstwa, dojąc z obywa-
teli Europy tyle pieniędzy, ile 
dadzą radę, w zamian dając 
znikomy efekt ekologiczny.

Redakcja

Cena Zielonego Ładu?

Druhowie z OSP Granowo 
mogą cieszyć się z nowego 
wozu strażackiego.Nowy sa-
mochód usprawni nie tylko 
dojazd do zdarzeń, ale także 
skuteczność działań ratow-
niczo – gaśniczych. W uro-
czystym przekazaniu udział 
wziął wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński. OSP Grano-
wo powstało w1934 r., z kolei 
w 1995 jednostka zostaław-
łączona do Krajowego Syste-
mu Ratowniczo Gaśniczego. 
Obecnie OSP Granowo jest 
jednostką typu S-3, wiodącą 
w całej gminie. Przekazywany 
samochód ratowniczo - ga-
śniczy wcześniej służył w Ko-

mendzie Powiatowej Straży 
Pożarnej wGrodzisku Wielko-
polskim. Zastąpi on wysłużo-
ny pojazd, z którego dotych-
czas korzystali druhowie. 

- Cieszę się, że tutejsza jed-
nostka strażacka wzbogaci 
się o nowocześniejszy wóz 
ratowniczo-gaśniczy, że służ-
ba pełniona przez strażaków-
-ochotników będzie nie tylko 
jeszcze skuteczniejsza, ale 
również bardziej bezpieczna – 
mówił wojewoda Michał Zie-
liński podczas uroczystości.

OSP Granowo posiada 
obecnie 3 samochody ratow-
niczo-gaśnicze oraz przycze-
pę do przewozu sprzętu. 26 

członków jednostki posiada 
uprawnienia do bezpośred-
niego udziału w działaniach 
ratowniczych, a 11 z nich 
posiada uprawnienia do kie-
rowania pojazdami uprzywi-
lejowanymi. 24 druhów ukoń-
czyło kurs Kwalifikowanej 
Pierwszej Pomocy i posiada 
tytuł Ratownika, ponadto je-
den ze strażaków jest ratow-
nikiem medycznym.

OSP granowo z nowym wozem strażackim
OSP Granowo posia-
da obecnie 3 samo-
chody ratowniczo-
-gaśnicze

„
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Jak co roku 6 grudnia wolsz-
tyńska choinka rozświetliła 
się setkami lampek. Zapale-
nia lampek na choince do-
konał Burmistrz Wolsztyna 
Wojciech Lis, któremu towa-
rzyszył Starosta Wolsztyński 
Jacek Skrobisz. Samo zapale-
nie lampek było jedną z wielu 
atrakcji, które dla młodszych 
i starszych uczestników spo-
tkania przygotowano. Oczy-
wiście najważniejszym była 
wizyta Świętego Mikołaja, 
który obdarował dzieci sło-
dyczami. W tym pomagały 
Mikołajowi elfy. 

Podczas „Wolsztyńskich 
Mikołajek” już południa na 
wolsztyńskim rynku rozkrę-
cał się „Jarmark Bożonaro-
dzeniowy”, na którym można 
było kupić świąteczne wy-
pieki, pierogi, serki, ozdoby, 
biżuterię, zabawki, itp. Nie 
mogło zabraknąć Stowarzy-
szenia Kół Gospodyń Wiej-
skich Gminy Wolsztyn. Koła 
z Adamowa, Niałka Wielkie-
go, Nowych Tłok, Nowego 
Bucza, Obry i Stradynia ser-
wowały pyszne dania i wy-
roby rękodzielnicze. Były też 
strażacy z OSP Wroniawy 
z pokazem sprzętu. W Urzę-
dzie Miejskim natomiast 
można było dokonać wyma-
zu i stać się dawcą szpiku 
kostnego.

Imprezę przygotował 
Wolsztyński Dom Kultury – 
wielkie brawa! oraz Urząd 
Miejski w Wolsztynie.

Po raz kolejny w Starostwie 
Powiatowym w Poznaniu 24 
listopada odbyła się Gala Fi-
nałowa Akademii Senioralnej.

To zwieńczenie całorocz-
nych działań prowadzonych 
przez Jeżyckie Centrum Kul-
tury w Poznaniu. Centrum, 
które już wiele lat temu wy-
znaczyło sobie ambitne pla-
ny związane z kulturalnymi 
propozycjami dla ludzi, któ-
rzy tą zasadniczą aktywność 
zawodową mają już za sobą. 
Pamiętajmy, że codzienna 
praca powiązana z domowy-
mi obowiązkami najczęściej 
utrudnia nam nie tylko roz-
wijanie swoich pasji, ale także 
podjęcie prób by sprawdzić 
się w umiejętnościach nie do 
końca jeszcze odkrytych.  

Z kolei ważne jest by od-
powiednio zagospodarować 
czas po wejściu w wiek emery-
talny. Nie zawsze się to udaje. 
Stąd jakże często pojawiają się 
długotrwałe okresy depresyj-
ne, a nagły brak codziennych 
kontaktów z ludźmi jeszcze 
bardziej pogłębia takie sta-
ny. Stąd pomysł odnalezienia 
się w nowej społeczności ma 

ogromne znacznie. Właśnie 
takie propozycje daje nam 
Jeżyckie Centrum Kultury 
w Poznaniu. Można śmiało 
powiedzieć, ze przez lata wy-
tworzyło się tu coś na kształt 
nowej rodziny. Do tego rodzi-
ny z bardzo sprecyzowanymi 
planami. A wynika to stąd, 
że oferta jaką tu spotykamy 
jest niezwykle obszerna. Za-
tem mamy w tym miejscu 
do wyboru sekcje: literacką, 
plastyczną (grafika, malar-
stwo, rzeźba), fotograficzną, 
muzyczną, turystyczną, kom-
puterową, oraz dyskusyjną. 
Musicie Państwo przyznać, że 
tak szeroka oferta jest w sta-
nie odpowiedzieć na zainte-
resowania szerokiego grona 
seniorów.

Gala zaczęła się posumowa-
niem  działań w poszczegól-
nych sekcjach na przestrzeni 
ostatnich dwunastu miesięcy.  

W czasie trwania uroczy-
stości muzyczną, niezwykle 
różnorodną oprawę zapewni-
ła formacja – Grupa „Szóstka” 
kierowana przez Michała Szu-
staka. Wystąpili też specjal-
nie zaproszeni soliści - Zofia 

Liwerska, Małgorzata Gło-
wacka i Sławomir Jaślar.

W przerwie pomiędzy arty-
stycznymi występami odbyła 
się licytacja prac powstałych 
podczas tegorocznych warsz-
tatów dla seniorów.

Dochód z licytacji prac zo-
stał przeznaczony na schroni-
sko dla zwierząt w Poznaniu.

Podczas gali miała miejsce 
jeszcze jedna uroczystość. 
Otóż kolejne statuetki „Wod-
nika” wręczył pomysłodawca 
tego wyróżnienia Krzysztof 
Wodniczak.

Tym razem otrzymali je 
Sławomir Jaślar, Michał Szó-
stak założyciel Grupy „Szóst-
ka”, oraz Karol Wyrębski szef  
Jeżyckiego Centrum Kultury.

Na koniec warto zaznaczyć, 
że niezwykle miła, wręcz 
przyjacielska atmosfera na 
podsumowującej rok 2022 
gali, świadczy o tym jak bar-
dzo tego typu działalność jest 
w naszym mieście potrzebna 
i jak wielu ludziom pozwala 
znów z uśmiechem normalnie 
funkcjonować.

Tekst: andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Mikołajki 
na wolsztyńskim rynku

Gala Finałowa akademii Senioralnej
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WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

Zapraszamy do sklepu:
64-333 Bukowiec, ul. Kościelna 37
tel. 61 44 11 552

życzymy
Wesołych i radosnych 

Świąt Bożego Narodzenia
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Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
STACJA 
KONTROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
POSTAW NA TRADYCjĘ I DOŚWIADCZENIE

Wszystkim mieszkańcom powiatu 
nowotomyskiego życzymy Zdrowych, 

Spokojnych i Radosnych Świąt 
Bożego Narodzenia oraz Szczęśliwego 

Nowego 2023Roku.

Radni Powiatu Nowotomyskiego 
Sylwester Kamyczek i Adam Frąckowiak
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Lubuski Ośrodek Doradztwa 
Rolniczego w Kalsku reali-
zujezadania mające na celu 
popularyzację i promowanie 
gospodarstw agroturystycz-
nych z województwa lubu-
skiego.

Jak co roku, od wielu lat, 
zorganizowano konkurs na 
„Najładniejsze gospodarstwo 
agroturystyczne wojewódz-
twa lubuskiego w 2022 roku”. 

W tym roku pierwsze miej-
sce i tytuł laureata konkursu 
otrzymał „Gościniec pod Dę-
bem” Pana Grzegorza Fajkisa 
w Jasieńcu.

Zwycięzcy składamy ser-
deczne gratulacje i życzymy 
wielu sukcesów. A wszyst-
kich spragnionych spokoju, 
wypoczynku, dobrej zabawy 
i kulinarnej uczty zaprasza-
my do Gościńca.

Konkurs na „Najładniejsze 
gospodarstwo agroturystyczne 

województwa lubuskiego 
w 2022 roku”

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Trzcielu został wywieszony 

wykaz numer 319/2022 nieruchomości 
komunalnych przeznaczonych do sprzedaży.”                        
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Trzydniowa impreza, jak co roku cieszyła się 
ogromnym powodzeniem.  Na scenie wystąpi-
li lubiani artyści i dzieciaki z opalenickich szkół 
i przedszkoli.  Stoiska gastronomiczne uginały się 
od oferowanych smakołyków, nad Rynkiem uno-
sił się aromatyczny zapach grzanego wina, gorącej 
czekolady, pieczonej kiełbasy i wielu innych pysz-
ności.  Jednym zdaniem… cudownie było!  Cudow-
nie, urokliwie i klimatycznie, czyli dokładnie tak, 
jak powinno być!

fo
t. 

m
ar

cin
 Ch

ró
st

Za nami 7 jarmark Świąteczny!
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Ostatnie wspólne posie-
dzenie Komisji Rady Gminy 
odbyło się z udziałem przed-
stawicieli partnerskiej Gminy 
Dahmetal.

Wójt Gminy Kamieniec 
Piotr Halasz powitał delega-
cję z Niemiec – obecną Panią 
Burmistrz Andreę Müller 
oraz byłego już Burmistrza 
Manfreda Haldfeldera. 
Przedstawiciele Gminy Dah-
metal w swoim wystąpieniu 
wspomnieli o dotychczaso-
wej bardzo dobrej współ-
pracy, przedstawili historię 
przyjacielskich kontaktów i 
wyrazili wolę ich kontynu-
owania.

Wójt Gminy zaprezento-

wał gościom jak funkcjonu-
je Urząd Gminy Kamieniec. 
Ponadto delegacja zwiedziła 
inwestycje gminne, które zo-
stały już zakończone.

Goście wizytowali także 
w Zespole Szkolno-Przed-
szkolnym w Kamieńcu oraz 
Centrum Kultury i Bibliote-
ce Publicznej w Kamieńcu.

wizyta delegacji z Gminy Dahmetal w Kamieńcu
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EDMUND BOSY

OKRĘGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZu  A Sklep auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄgNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00
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wszystkim czytelnikom serdecznego rodzinnego świętowania, 
a w nadchodzącym Nowym Roku 2023 dużo zdrowia i wszelkiej 
pomyślności w rodzinie i w pracy zawodowej.

W przypadku problemów ze sprzętem technicznym zapraszamy 
do odwiedzenia naszego zakładu, a my będziemy starali się pomóc 
w zakresie :
a remontów kapitalnych ciągników Ursus, Zetor, MF, CAT,  John Deere itd.
a remontów kapitalnych silników – wszelkie typy
a napraw zespołów hydrauliki siłowej, pomp, rozdzielaczy, siłowników itp.
a sprężarek, turbosprężarek
a pomp wtryskowych- wszelkie typy
a skrzyń biegów, głowic, wałów korbowych
a podnośników ciągnikowych – plecaków
a przodów napędzanych, sztywnych i resorowanych itd.
a pomp wozów asenizacyjnych

Zakład Naprawczy 
Mechanizacji Rolnictwa
Konińska 18
62-045 Pniewy
tel. 604 986 081
      61- 2911838 

AUTORYZOWANY DEALER: 
Nowy Tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-170 
PILARKA łAńCUChOWA 749,-949

Usługi w ramach MEDYCYNY PRACY

tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86
rejestracja czynna /wejście B/

GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4
a poniedziałki - 15.00 - 19.00 

a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 
a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ
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„Są takie piosenki, która mają 
szansę zmienić nasze życie. 
Ta z całą pewnością do takich 
należy” – mówili słuchacze 
piosenki „Twoje słowa – moje 
kroki”, którą wspólnie napi-
sali Aleksander Maliszewski 
(muzyka) i Dominik Górny 
(słowa). Twórcy utworu zo-
stali nagrodzeni prestiżowy-
mi Statuetkami WODNIKA.

Nazwa nagrody jest zwią-
zana z jej fundatorem i pomy-
słodawcą – Krzysztofem Wod-
niczakiem, dziennikarzem, 
producentem muzycznym, 
promotorem i animatorem 
kultury. Wśród laureatów na-
grody są tacy artyści jak m.in
.:Halina Frąckowiak, Krysty-
na Prońko, Farida, Dominika 
Narożna, Ewelina Rajchel, 
Wojciech Hoffmann, Piotr 
Kałużny, Piotr Wiza, Grze-
gorz Kupczyk, Wojciech Kor-
da, Józef Skrzek, Krzysztof 
Ścierański oraz pośmiertnie: 
Krzysztof Klenczon i Czesław 
Niemen Wydrzycki.

W imieniu dyrygenta 
i założyciela orkiestry Alex 
Band, w związku z trasą kon-
certową w Zurichu, statuetkę 
odebrała jego córka Nata-
lia. Aleksander Maliszewski 

został nagrodzony za „in-
spirowanie młodych arty-
stów i autorską twórczość 
kompozytorską, która łączy 
pokolenia”. Z kolei Dominik 
Górny(poeta tłumaczony na 
18 języków)został uhonoro-
wanyza„pionierski wkładw 
tworzenie nowego wymiaru 
poezjiw dialogu z muzyką 
i sztuką oratorską”. 

Utwór nosi tytuł „Twoje 
słowa – moje kroki”. W swo-
jej treści nawiązuje do myśli 
twórczej Świętego Jana Pawła 
II. Z okazji premiery został 
wydany singiel w limitowa-
nej edycji egzemplarzy.

Tekst i zdj.: Hieronim Dymalski

Twórcy piosenki dla papieża 
–nagrodzeni

Jeszcze nie tak dawno po-
dobna rozmowa mogłaby się 
odbyć chyba jedynie w filmie, 
ale świat zmienia się na na-
szych oczach dość szybko i 
dzisiaj to co kiedyś wydawało 
się nieprawdopodobne staje 
się częścią życia.

Zapraszam do fabryki aut, 
a moim gościem jest Maciej 
Bartkowiak opiekun Pasieki 
Volkswagen Poznań.

A.B. - Jak to pięknie brzmi, 
prawda? Opiekun Pasie-
ki Volkswagen Poznań. Na 
czym polega to przedsięwzię-
cie?

M.B. -  Jak doskonale Pań-
stwo wiecie, Volkswagen ko-
jarzony jest z samochodami 
zarówno osobowymi jak i 
użytkowymi. Jednocześnie 
będąc w zgodzie z naturą, 
staramy się wzbogacić ota-
czające nas środowisko i kro-
kiem w tym kierunku jest po-
wstanie Pasieki Volkswagen 
Poznań. Projekt realizujemy 
w zakładach Volkswagen. To 
bardzo duża fabryka poło-
żona na znacznym obszarze, 
stąd możliwość pozytywnego 
działania wpływającego na 
lokalny ekosystem.

A.B. - Nasze stereotypowe 
pojęcie pasieki, to ule usta-
wione na skraju lasu, lub łąki, 
mamy gospodarza takiej pa-
sieki i wszystko wydaje się 
oczywiste, a jak jest w tym 
przypadku?

M.B. - To prawda. U nas 
jest nieco inaczej. Nie ma 
lasu, nie ma typowej łąki. 
U nas to tereny otaczające 
fabrykę, które zostały „zasi-
lone” nasionami roślin mio-
dodajnych i tak wzbogacony 
ekosystem był już przygoto-
wany do dalszych działań. To 

także przedsięwzięcie pro-
ekologiczne wpisujące się w 
szeroko rozumianą ochronę 
środowiska.

A.B. - To co Pan powiedział 
świadczy o tym, że nie było 
to działanie przypadkowe, a 
dokładny plan rozpisany na 
konkretne kroki.   

M.B. - Zgadza się. Włożyli-
śmy dużo wysiłku by pszczo-
ły, które znajdują się teraz 
na terenie zakładu miały jak 
najlepsze warunki. Stąd po-
wstała swego rodzaju łąka 
kwietna, by owady mogły jak 
najlepiej czuć się na tym te-
renie.

A.B. - No tak, ale do tego 
potrzebna jest specjalistycz-
na wiedza, jakże odmienna 
od szeroko rozumianej me-
chaniki, inżynierii niezbęd-
nej w takiej fabryce.

M.B. - Pszczoła to też taki 
mały inżynier. Oczywiście 
właściwa wiedza jest nie-
zbędna. W moim przypad-
ku to nie tylko odpowiednia 
edukacja w tej dziedzinie, 
doświadczenie, lata praktyki, 
ale i pasja.

A.B. - Kiedy mamy do czy-

nienia z tego typu inwesty-
cjami, bo to przecież także ja-
kieś przedsięwzięcie i kapitał 
włożony w założenie pasieki, 
to zawsze nakreślone są pew-
ne perspektywy rozwoju. A 
jak jest w tym przypadku?

M.B – W chwili obecnej 
obserwujemy nasze pszczoły 
i zastanawiamy się nad zało-
żeniem podobnych pasiek w 
zakładach w Antoninku i na 
terenie odlewni.

A.B. - Volkswagen to 
ogromny koncern. Czy pasie-
ka to wyłącznie nasz krajowy 
pomysł, czy też cała Grupa 
Volkswagena bierze udział w 
takich działaniach?

M.B. - Cała Grupa Volks-
wagena bierze udział w 
przedsięwzięciach ograni-
czających negatywny wpływ 
na środowisko, natomiast 
pomysł na pasiekę to nasz 
rodzimy pomysł, który zo-
stał zaimplementowany do 
Grupy Volkswagena i teraz 
zostaje powielany przez inne 
zakłady.

A.B. - Czyli pomysł wy-
chodzi z ziemi polskiej i być 
może trafi na ziemie czeskie, 

słowackie, hiszpańskie, nie-
mieckie, bo przecież koncern 
Volkswagena to zakłady w 
wielu krajach Europy.

M.B. - Nie tylko, bo to także 
fabryki na innych kontynen-
tach. Powracając do naszych 
pszczół, ciągle uczymy się, a 
ilość miodu jaki uzyskujemy 
zawsze zależy od wielu czyn-
ników związanych z szeroko 
pojętym klimatem.

A.B. - Trochę nam się 
zmienia myślenie. Staramy 
się nie patrzeć na świat tak 
wąsko jak do niedawna. Chy-
ba następuje coś w rodzaju 
odrodzenia, co pozwala do-
strzegać nie tylko zagroże-
nia, ale także powoduje, że 
zaczynamy szukać przeróż-
nych sposobów zapobieżenia 
negatywnym zmianom.

M.B. - Czy zaczynamy 
szukać? Może bardziej do-
strzegamy, że nasze do-
tychczasowe myślenie nie 
było właściwe. Stąd Grupa 
Volkswagena stara się takie 
myślenie zmienić, by działa-
nia nie były ukierunkowane 
jedynie na rozwój. Bo prze-
cież wszyscy znajdujemy się 
w konkretnym, zagrożonym 
ekosystemie i jego ochrona 
zaczyna być jednym z prio-
rytetów.

A.B. - I tak oto optymi-
stycznie kończymy naszą 
rozmowę. Dziękuję bardzo.

M.B. - Dziękuje również.
Przyznam się Państwu, że 

próbowałem miodu który po-
wstał w Pasiece Volkswagen 
Poznań i proszę mi wierzyć, 
jest świetny.

wywiad przeprowadził: 
andrzej Błaszczak

Zdj.: Hieronim Dymalski

opiekun Pasieki Volkswagena
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W dniu 24.11.2022 r. Wójt 
Gminy Miedzichowo wraz 
z Wicemarszałkiem Woje-
wództwa Wielkopolskiego 
Krzysztofem Grabowskim, 
Posłem na Sejm RP Krzysz-
tofem Paszykiem i Wiceprze-
wodniczący Sejmiku Woje-

wództwa Wielkopolskiego 
Jarosławem Maciejewskim 
wizytowali drogę wybudo-
waną w miejscowości Piotry 
w ramach dotacji z budżetu 
Województwa Wielkopol-
skiego na budowę dróg dojaz-
dowych do gruntów rolnych.

W dniu 7 grudnia 2022r. w 
Salce Narad Urzędu Gminy 
w Miedzichowie odbyła się 
Inauguracyjna Sesja Mło-
dzieżowej Rady Gminy Mie-
dzichowo I Kadencji.

Kadencja nowych Radnych 
potrwa do 30 września 2024 
roku. Łącznie Radę tworzy 10 
przedstawicieli młodzieży.

Nowo wybrani Radni zło-
żyli uroczyste ślubowanie a 
nominacje wręczył Przewod-
niczący Rady Gminy Miedzi-
chowo Tadeusz Kolecki oraz 
Wójt Gminy Miedzichowo 
Stanisław Piechota. Podczas 
inauguracyjnej sesji odbyły 
się także wybory Prezydium 
Rady.

Przewodniczącą została 

Nicola Ratajczak, Wiceprze-
wodniczącą - Emilia Stacho-
wiak a Sekretarzem - Wero-
nika Walczak.

Głównym celem działania 
Rady jest reprezentowanie 
interesów młodzieży wobec 
instytucji rządowych, samo-
rządowych i pozarządowych 
oraz władz gminy Miedzi-
chowo, współpraca z samo-
rządami uczniowskimi oraz 
organizacjami skupiającymi 
młodzież. Zadaniem Rady 
jest także działanie na rzecz 
integracji i współpracy śro-
dowisk młodzieżowych oraz 
promocja m.in. kultury, na-
uki i sportu. Powołanie tego 
typu organu na terenie naszej 
gminy ma służyć głównie 

wzmacnianiu obywatelskiej 
postawy naszej młodzieży 
oraz edukacji w ramach pro-
cesów demokratycznych.

Struktura, cele i środki 

działania, ordynacja wybor-
cza Młodzieżowej Rady zo-
stały skonstruowane tak, aby 
wspierać rozwój młodzieży 
pod kątem aktywności na 

gruncie lokalnej społeczno-
ści oraz poznania mechani-
zmów demokracji. Wybory 
do Rady opierały się na tych 
samych zasadach, na jakich 

oparte są wybory do parla-
mentu, czy samorządu.
W skład Rady wchodzi 10 
członków:

a Ratajczak Nicola – Prze-
wodnicząca Młodzieżowej 
Rady Gminy Miedzichowo
a Stachowiak Emilia – Wi-
ceprzewodnicząca Młodzie-
żowej Rady Gminy Miedzi-
chowo
a Walczak Weronika – Se-
kretarz Młodzieżowej Rady 
Gminy Miedzichowo
a Flieger Marcelina
a Kaja Katarzyna
a Kurzawa Gabriela
a Pawelska Liliana
a Piróg Kevin
a Ruta Oliwia

wicemarszałek Grabowski 
z wizytą w Gminie miedzichowo

Młodzieżowa Rada gminy Miedzichowo

W dniu 24 listopada 2022 
roku odbyło się uroczyste 
otwarcie świetlicy wiejskiej 
w Lewiczynku po realiza-
cji projektu pn. „Od kuźni 
– przez strażnicę – na świe-
tlicę - rozbudowa i moder-
nizacja świetlicy wiejskiej 
w Lewiczynku - III etap”.

Zadanie zostało zreali-
zowane dzięki aktywności 

Grupy Odnowy Wsi z Lewi-
czynka oraz pozyskanemu 
przez Gminę Miedzichowo 
dofinansowania z Samorzą-
du Województwa Wielko-
polskiego w ramach Wielko-
polska Odnowa Wsi 2020+, 
XII edycja konkursu „Pięk-
nieje Wielkopolska Wieś”.

Całkowita wartość zada-
nia wyniosła 111.971,00 zł, 

z tego 50.000,00 zł to po-
zyskane dofinansowanie 
z Samorządu Województwa 
Wielkopolskiego, wkład gmi-
ny 40.491,00 zł i funduszu 
sołeckiego: 10.000,00 zł oraz 
wkład osobowy i rzeczowy 
mieszkańców: 11.480,00 zł. 

Wykonawcą tego zadania 
była firma „TOM-BUD” To-
masz Ślotała.

W oficjalnym otwarciu 
inwestycji  uczestniczyli: 
Poseł na Sejm RP Krzysz-
tof Paszyk, Wicemarszałek 
Województwa Wielkopol-
skiego Krzysztof Grabow-
ski, Wiceprzewodniczący 
Sejmiku Województwa 
Wielkopolskiego Jarosław 
Maciejewski, Wójt Gminy 
Miedzichowo Stanisław 

Piechota, Przewodniczący 
Rady Gminy Miedzichowo 
Tadeusz Kolecki, Zastępca 
Przewodniczącego Rady 
Gminy Grzegorz Szczepa-
niak, Skarbnik Gminy Mie-
dzichowo Mirosława Kuryś, 
Sekretarz Gminy Miedzi-
chowo Karolina Łotecka, 
Kierownik Referatu Infra-
struktury i Ochrony Środo-

wiska Bogusława Wajman, 
Inspektor ds. pozyskiwania 
funduszy unijnych Alina 
Frańska, Sołtys Sołectwa 
Lewiczynek oraz Lider 
Grupy Odnowy Wsi Hu-
bert Frański, członkowie 
Rady Sołeckiej Lewiczynek, 
członkowie Grupy odnowy 
Wsi Lewiczynek oraz wy-
konawcy inwestycji.

uroczyste otwarcie świetlicy wiejskiej w Lewiczynku
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O tegorocznej edycji Retro 
Motor Show porozmawiam 
z Bartoszem Dębińskim 
z Grupy MTP.

A.B. - Gdybyśmy nie mieli 
szacunku do historii, to jak 
wyglądał by nasz szacunek 
do świata? Jak moglibyśmy 
przygotowywać do dorosłego 
życia młode pokolenia? A ta-
kie spotkanie choćby właśnie 
z zabytkowymi samochoda-
mi to doskonała lekcja histo-
rii, Taka okazja od kilku lat 
pojawia się właśnie w Pozna-
niu podczas każdej edycji Re-
tro Motor Show, największej 
imprezy tego typu na terenie 
naszego kraju organizowanej 
na terenie Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich. 
Prawda?

B.D. - Myślę, że śmiało mo-
żemy tak powiedzieć, bo Re-
tro Motor Show to dosłownie 
setki pojazdów i to wielora-
kiego przeznaczenia. Od sa-
mochodów osobowych, przez 
auta ciężarowe, pojazdy spe-
cjalnego przeznaczenie jak 
wozy strażackie, nawet dźwi-
gi, autobusy, dalej  jednoślady 
– motocykle, rowery, aż po 
pojazdy i sprzęt wojskowy, 
oczywiście także z dawnych 
lat, będący w posiadaniu 
kolekcjonerów. A nawet, jak 
w tym roku, czołg T – 34. 
To wielkie przedsięwzięcie 
przez nas organizowane i jak-
że chętnie odwiedzane przez 
pasjonatów wpisało się już 
na stałe w kalendarz działań 
MTP. To także okazja do spo-
tkań z kolekcjonerami, ludź-
mi którzy zawsze nie tylko 
niezwykle chętnie dzielą się 
swoją wiedzą, ale również są 
otwarci na uwagi zwiedzają-
cych. To zawsze ostatnia oka-
zja przed zimą by nacieszyć 
oczy tymi wspaniałymi po-
jazdami, bo kolejne takie spo-
tkania będą możliwe dopiero 
na wiosnę, kiedy zabytkowe 
auta zaczną pojawiać się na 
przeróżnych imprezach.

A.B. - W dzisiejszych cza-
sach możemy sobie przecież 
w wirtualnym świecie oglą-
dać takie pojazdy, wędrować 
po muzeach, ale tutaj do-
świadczamy zupełnie innych 
doznań. Możemy „dotknąć” 
tych aut wzrokiem, popro-
sić właściciela o pokazanie 
wnętrza. Często czujemy 
wtedy zapach tych pojazdów 
tuż po renowacji, czujemy 
zapach lakierów, polerowa-
nego drewna, skóry. Dooko-
ła mamy podobnych jak my 
pasjonatów. Wymieniamy 
z nimi uwagi, dzielimy się 
własnymi doświadczenia-

mi. Dopiero wtedy zadajemy 
sobie sprawę, że ten wirtu-
alny świat, to jedynie marna 
namiastka świata rzeczywi-
stego, którą ktoś za wszelką 
cenę próbuje nam „sprzedać” 
mówiąc, że to towar najwyż-
szej jakości.   

B.D. - To prawda, tego nie 
da się oddać w żaden inny 
sposób to można przeżyć 
tylko na takiej imprezie. 
To jest miejsce, które za-
wsze wręcz kipi jedynym 
w swoim rodzaju klimatem, 
można tylko powiedzieć, że 
pasjonatom nie trzeba tego 
spotkania z zabytkową mo-
toryzacją specjalnie rekla-
mować, ale należy zachęcić 
tych którzy jeszcze być może 
tego bakcyla „nie połknęli”. 
Jestem przekonany, że kiedy 
pojawią się na Retro Motor 
Show po raz pierwszy będą 
już stałymi gośćmi kolejnych 
edycji.

A.B. To na koniec naszej 
rozmowy powróćmy do pa-
sji. Kiedy spoglądamy na całe 
rodziny, które odwiedzają 
wystawę, na małe dzieci, to 
wręcz serce rośnie. Prawda?

B.D. - Oj tak. To jest do-
słownie bezcenne. Bo widzi-
my, że rosną kolejne pokole-
nia zafascynowane techniką 
i w pewien sposób uczące się 
tej techniki na przykładach 
wspaniałych konstrukcji 
z dawnych lat, posiadających 
nie tylko niekiedy wręcz, jak 
na tamte czasy, wyrafino-
waną technikę, ale co naj-
ważniejsze niepowtarzalny 
desing. Pamiętajmy, również, 
że branża renowacji zabytko-
wych aut rośnie i to cieszy, ale 
jednocześnie brakuje w niej 
specjalistów, rzemieślników. 
To problem narastający, za-
tem być może ktoś z tych 
młodych ludzi odwiedzają-
cych takie motoryzacyjne 
spotkania w niedługim czasie 
zasili grono specjalistów.

A.B – I tak oto optymi-
stycznie kończymy naszą 
rozmowę. Dziękuję bardzo.

B.D. - Dziękują serdecznie.

Jeśli nie znaleźliście się Pań-
stwo wśród kilkudziesięciu 
tysięcy osób, które odwie-
dziły w tym roku tą jedyną 
w swoim rodzaju wystawę, 
to możecie tylko żałować. 
Ale myślę, że nic straconego, 
bo już za rok znów na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich gościć będzie-
my po raz kolejny Retro Mo-
tor Show.

Tekst: andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Największy Retro motor 
Show w Polsce
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    WALDI ZAKŁADY MIĘSNE  
spółka z ograniczoną odpowiedzialnością, spółka komandytowa

    ul. Powstańców Chocieszyńskich 97,  Grodzisk Wlkp.

waldigrodzisk.com

Wszystkim naszym Klientom 
i współpracownikom
życzymy zdrowych 
i radosnych Świąt 
Bożego Narodzenia
oraz wielu sukcesów 
w Nowym Roku

Zapraszamy do naszych sklepów
a Sklep firmowy nr 1   – ul. Powstańców Chocieszyńskich 97, Grodzisk Wlkp.
a Sklep firmowy nr 2   – ul. Powstańców Chocieszyńskich 11, Grodzisk Wlkp.
a Sklep firmowy nr 3   – os. Wojska Polskiego (butiki), Grodzisk Wlkp.
a Sklep firmowy nr 4   – plac Powstańców Wielkopolskich 30, Rakoniewice
a Sklep firmowy nr 5   – ul. Poznańska 5, Nowy Tomyśl
a Sklep firmowy nr 6   – ul. Ogrodowa 1, Grodzisk Wlkp.
a Sklep firmowy nr 7   – ul. Dworcowa 2, Kargowa
a Sklep firmowy nr 8   – ul. Swoboda 21, Poznań
a Sklep firmowy nr 9   – ul. Głogowska 13, Świebodzin
a Sklep firmowy nr 10 – Targowisko, Świebodzin
a Sklep firmowy nr 11 – ul. Mostowa 4b, Zbąszyń
a Sklep firmowy nr 12 – ul. Poznańska 13, Trzciel
a Sklep firmowy nr 13 – ul. Sienkiewicza 26, Opalenica
a Sklep firmowy nr 14 – ul. Słowackiego 9C/2, Wolsztyn
a Sklep firmowy nr 15 – ul. Rakoniewicka 2A Wielichowo;
a Sklep firmowy nr 16 – ul. Pocztowa 2E Pniewy;
a Sklep firmowy nr 17 – ul. Niegolewskich 13 Poznań
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1. Ziemia inaczej 2. Część kutra 3. Mała moneta 
4. Może być kolejowa 5. Są w nim kwiaty 
6. jest na śrubie 7. Zimą na śniegu 
8. Rodzaj proszku 9. Mały owad 
10. Pisze się nią na tablicy 11. Inaczej targowisko
12. Na ruinie 13. Przy spodniach 
14. Strach inaczej

KRZYŻÓWKA gWIAZDKOWA

1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10. 11. 12. 13. 14

Rozwiązać pionowo znaczenie wyrazów i wpisać w kratki. Środkowe okienko utworzy hasło. Krzyżówkę należy wyciąć,  
nakleić z hasłem na kartkę pocztową i wysłać na adres redakcji: Powiaty-Gminy, ul. Garbary 23, 62-065 Grodzisk wlkp.

Eugeniusza Kocika

w Rakoniewicach
Plac Powst. Wlkp.
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Spółdzielnia Mieszkaniowa 
w Nowym Tomyślu była tym 
podmiotem, który wystąpił 
z prośbą do Radnych Rady 
Miejskiej w Nowym Tomyślu o 
zwołanie nadzwyczajnej sesji 
Rady Miejskiej, poświęconej 
sprawom geotermii w Nowym 
Tomyślu.  Dlatego też artykuł 
w gazecie „Powiaty- Gminy” w 
numerze 23 z grudnia 2022r., 
stanowiący prezentację tylko 
jednego stanowiska – prezen-
towanego przez Burmistrza 
Nowego Tomyśla wymaga po-
znania stanowiska wniosko-
dawców.

Prezentuję zatem stanowisko 
Spółdzielni Mieszkaniowej w 
Nowym Tomyślu, które było  
przedstawione przez Spół-
dzielnię na nadzwyczajnej 
sesji Rady Miejskiej w dniu 18 
listopada 2022r. 
Powody do takiego działania 
były trzy: 
-po pierwsze, brak informacji 
o postępach w trwającej pro-
cedurze oceny wniosku Gminy 
o dofinansowanie pierwszego 
odwiertu geotermalnego, 
-po drugie, brak woli Burmi-
strza Nowego Tomyśla do sko-
rzystania z pomocy Polskiej 
Asocjacji Geotermalnej, która 
pomagała przygotowywać 
wcześniejszy wniosek oraz 
jawna niechęć Burmistrza do 
Pana Profesora Zimnego-Prze-
wodniczącego Zarządu Pol-
skiej Asocjacji Geoter-malnej, 
prezentowana na sesji Rady 
Miejskiej oraz wobec radnych, 
którzy byli zainteresowani 
sprawami geotermii,
-po trzecie, na początku li-
stopada dowiedzieliśmy się, 
że Burmistrz Nowego Tomy-
śla do 10 listo-pada 2022r. 
nie podpisał „Porozumienia o 
współpracy” pomiędzy Gminą 
Nowy Tomyśl, PEC sp. z o.o. w 
Nowym Tomyślu oraz PGNiG 
przy realizacji pierwszego 
otworu badawczego, co we-
dług nas, uwzględniając dwu-
krotne wcześniejsze odmowy 
w sposób prosty może prowa-
dzić do kolejnego nieprzyzna-
nia dofinansowania na pierw-
szy odwiert badawczy.  
Burmistrz zdaje się kompletnie 
nie rozumieć prawa geologicz-
nego i górniczego. Własność 
górnicza, czyli władztwo Pań-
stwa obejmuje zarówno złoża 
gazu jak i złoża wód termal-
nych. W ramach posiadanych 
uprawnień, w drodze konce-
sji, Skarb Państwa scedował 

uprawnienia „gospodarza 
całkowitego” dla tego terenu 
górniczego w Nowym Tomy-
ślu na rzecz Polskiego Gór-
nictwa  Naftowego i Gazow-
nictwa, udzielając PGNiG 
koncesji na wydobycie gazu 
w 1994r. Prawo do użytko-
wania górotworu dla wydo-
bywania gazu ziemnego ze 
złoża „Paproć” PGNiG posia-
da od 14 maja 2010r. Od tego 
dnia jedynym podmiotem 
właściwym do prowadzenia 
robót górniczych i wszelkiej 
działalności na tym terenie 
posiada wyłącznie PGNiG. 
Burmistrz Nowego Tomyśla 
pisze o tym, że przy dwóch 
pierwszych odmowach dofi-
nansowania nie było możliwo-
ści składania odwołań.
Odpowiedź w tej sprawie jest 
następująca: to jest tylko i 
wyłącznie tak zwane „szuka-
nie alibi”, gdyż nie o jakiekol-
wiek „odwołanie” chodzi ale 
o to, że procedura składania 
wniosków takowych odwo-
łań nie przewiduje – co jest 
prawdą. Wystarczyło jednak 
wcześniej uzyskać zgodę wa-
runkową z PGNiG i nie byłoby 
już powodów do zastrzeżeń 
ministerstw, powodujących 
odrzucenie wniosków a wy-
nikających w sposób oczywi-
sty z braku zgody PGNiG. To 
były rzeczywiste przyczyny 
dwóch wcześniejszych odrzu-
ceń wniosków. Wprost do dru-
giego odrzucenia wniosku z 
2021r. odnosi się pismo PGNiG 
z dnia 27.05.2022r., kierowane 
do Burmistrza Nowego Tomy-
śla. Jest to ewidentne zanie-
chanie ze strony Gminy.
Co ciekawe, wystarczyła jed-
na wizyta w PGNiG w Zielonej 
Górze Prezesa PEC sp. z o.o. w 
Nowym Tomyślu, Przewod-
niczącego Rady Miejskiej w 
Nowym Tomyślu i Pana Pro-
fesora Jacka Zimnego z AGH w 
Krakowie, który w ramach Pol-
skiej Asocjacji Geotermalnej 
pierwszy wniosek dla Gminy 
pomagał przygotować, aby w 
dniu 16.05.2022r. to wszystko 
sobie wyjaśnić.
Efektem tego spotkania był 
projekt „Porozumienia o 
współpracy”, przesłany z 
PGNiG do Burmistrza Nowe-
go Tomyśla, a my nie mamy 
informacji, że został podpi-
sany projekt porozumienia, 
który Burmistrz posiadał od 
22 lipca 2022r. W międzycza-
sie z dniem 1 listopada 2022r. 
przestał istnieć jako odrębny 

podmiot PGNiG, który został 
wchłonięty przez PKN ORLEN. 
Nową propozycję porozumie-
nia Burmistrz otrzymał od 
PKN ORLEN w dniu 30 listopa-
da 2022r. 
I w związku z tymi ustale-
niami pojawia się pierwsza 
istotna nieprawda w tekście 
przygoto-wanym przez bur-
mistrza Włodzimierza Hib-
nera.
Pan Burmistrz zawarł w swych 
wyjaśnieniach następujące 
stwierdzenie:
„W tym miejscu warto podkre-
ślić, że to nie Burmistrz Nowe-
go Tomyśla ma występować 
z opinią/uzgodnieniami do 
dawnego Polskiego Górnictwa 
Naftowego i Gazownictwa S.A. 
lecz kompetencja ta leży w ge-
stii odpowiedniego ministra w 
toku rozpatrywania wniosku.
Instytucja finansująca na żad-
nym etapie nie wymagała od 
wnioskodawcy jakichkolwiek 
porozumień w tym zakresie.”
Burmistrz Nowego Tomyśla 
zdaje się nierozumieć pro-
stej zasady: „nie akceptujesz 
naszych warunków, to nie 
masz prawa wejść na nasze 
podwórko”. 
To prosta zasada i to ona 
była powodem tak naprawdę 
dwukrotnych odmów, które 
spotkały dwa wcześniejsze 
wnioski Gminy. Czarno na bia-
łym wyraziło to same Polskie 
Górnictwo Naftowe i Gazow-
nictwo S.A. w Zielonej Górze, 
które w piśmie z dnia 27 maja 
2022r. , kierowanemu do Bur-
mistrza Włodzimierza Hibne-
ra napisało tak:
„W odpowiedzi na pismo 
znak: BFZ.041.9.2022 z dn. 
11.04.2022r. (data wpływu do 
PGNiG S.A. 13.04.2022r.) w 
sprawie doprecyzowania kry-
teriów, którymi kierowało się 
PGNiG S.A. (dalej „Spólka”) 
odmawiając zgody w 2021r. 
Na zaproponowaną lokaliza-
cję otwooru badawczo-eks-
ploatacyjnego Nowy Tomyśl 
GT-1 oraz w nawiązaniu do 
uzgodnień ze spotkania, które 
się odbyło w siedzibie PGNiG 
S.A. Oddziału w Zielonej Górze 
w dniu 16.05.2022r. Z Panem 
Markiem Ratajczakiem – Prze-
wodniczącym Rady Miejskiej w 
Nowym Tomyślu, pełnomoc-
nikiem Burmistrza Nowego 
Tomyśla i Panem Profesorem 
Jackiem Zimnym – Przewodni-
czącym Zarządu Polskiej Geo-
termalnej Asocjacji informuję, 
że zgodnie ze stanowiskiem 

prezentowanym wcześniej 
przez spółkę, istniała obawa 
wystapienia konfliktu, pomię-
dzy planem ruchu, który bę-
dzie sporządzony na potrzeby 
robót geologicznych w związku 
z rozpoznaniem zasobów geo-
termalnych na terenie Gminy 
Nowy Tomyśl, a planem ruchu 
zakładu górniczego PGNiG S.A. 
co do bezpieczeństwa i ochrony 
poszczególnych złóż.
W trakcie wspomnianego spo-
tkania Inwestor poinformował 
o zmianie głębokości plano-
wanych robót geologicznych 
w otworze Nowy Tomyśl GT-1 
tak, aby nie zagrażały prowa-
dzeniu koncesjonowanej dzia-
łalności Spółki, polegającej na 
wydobywaniu gazu ziemnego 
ze złoża „Paproć”, w obszarze 
i terenie górniczym „Paproć I”.
Wystarczyło te poczynio-
ne ustalenia zaakceptować, 
podpisując stosowne poro-
zumienie, pomiędzy PGNiG 
S.A. , Gminą Nowy Tomyśl 
oraz spółką PEC w Nowym 
Tomyślu.  W sytu-acji, gdy 
dla tego terenu prowadzona 
jest eksploatacja złoża gazu 
przez PGNiG S.A. nie ma 
mowy o jakimkolwiek mini-
strze, gdyż gospodarzem te-
renu jest właściciel koncesji 
czyli PGNiG S.A. Burmistrz 
Nowego Tomyśla twierdzi, że 
do procesu oceny wniosku o 
dofinan-sowanie pierwszego 
odwiertu, jako zgoda kon-
cesjonariusza, czyli PGNiG 
S.A., wystarczy jedno zda-
nie  z pisma PGNiG S.A. z 
27.05.2022r.  w brzmieniu:
...”Wobec powyższego, Spółka 
wyraża zgodę na proponowa-
ną lokalizację otworu w gra-
nicach istniejącego obszaru 
i terenu górniczego „Paproć 
I”. Rozpoczęcie prac warun-
kujemy podpisa-niem odpo-
wiedniego porozumienia ze 
Spółką określającego zasady 
wykonywania tych prac, w 
tym zasady odpowiedzialno-
ści za potencjalne szkody śro-
dwowiskowe”.
Pismo to jest podpisane jed-
nak przez Dyrektora Ekspo-
atacji Złóż PGNiG S.A. a nie 
jest to osoba będąca człon-
kiem Zarządu Spółki PGNiG 
S.A., uprawniona do składa-
nia oświadczeń  w imieniu 
Spółki .  
Ponadto nie ma już od dnia 
1 listopada 2022r. spółki 
PGNiG S.A. gdyż spółka ta zo-
stała wchłonięta całkowicie 
przez spółkę PKN Orlen S.A.

Zatem, przyjmując zasady 
ostrożności procesowej, na 
które tak często powołuje się 
Burmistrz Włodzimierz Hib-
ner, należało sprawdzić, czy 
to jedno zdanie ze zwykłego 
pisma informu-jącego jest 
wystarczającym dowodem 
na to, że spółka PGNiG S.A. 
zgody na wiercenie udzieliła 
i warunki takiej zgody rów-
nież. Niestety, dla nas, jako 
Spółdzielni, bez podpisanego 
porozumienia, ani też bez pi-
sma instytucji finansującej, 
czyli Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i pisma 
Ministerstwa Klimatu i Śro-
dowiska nie są znane powo-
dy, aby taką  zgodę domnie-
mywać.
Pan Burmistrz napisał na sa-
mym końcu swoich wyjaśnień, 
że skoro Spółka PGNiG S.A. 
poinformowała, że wyraża 
zgodę na proponowaną loka-
lizacje otworu i że rozpoczęcie 
prac warunkuje podpisaniem 
odpowiedniego porozumienia 
to według Burmistrza jest to 
wystarczający dowód na brak 
bezczynności Burmistrza, 
gdyż według niego nie mógł 
tego porozumienia podpi-
sać przed samą datą złożenia 
wniosku czyli 30 września 
2022r. ani przed rozstrzygnię-
ciem wyników naboru. Czy 
to nie powinno mieszkańcom 
wystarczyć ?
Według oceny Spóldzielni nie 
ma dowodu ze strony Bur-
mistrza, że tak jest. Jak mó-
wiliśmy wcześniej, nie mając 
oświadczenia prowadzącego 
postępowanie (czyli NFOŚ) 
ani nie mając oświadczenia 
Ministerstwa Klimatu i Środo-
wiska to jest to tylko i wyłącz-
nie domniemanie Burmistrza, 
nie poparte żadnym dowodem 
tych instytucji. Spółdzielnia 
ma prawo podchodzić do tych 
domniemań Burmistrza No-
wego Tomyśla z wielką rezer-
wą, gdyż ostatnio dwukrotnie 
twier-dzenia Pana Burmistrza 
albo były niezgodne z pra-
wem albo groziły katastrofą 
finansową dla Spółdzielni. 
Burmistrz Włodzimierz Hib-
ner twierdził bowiem wcze-
śniej, że można było składać 
oświadczenia przez PEC w No-
wym Tomyślu o zastosowaniu 
taryfy ochronnej w oparciu o 
przepisy  znowelizowanej w 
dniu 26 stycznia 2022r. usta-
wy – prawo energetyczne, co 
było niezgodne z prawem. 
Natomiast w trakcie kampanii 

wyborczej do Rady Nadzorczej 
Spółdzielni Pan  Włodzimierz 
Hibner był jednym z głównych 
wnioskodawców projektu 
uchwały o sprzedaży użyt-
kowania wieczystego gruntu 
pod pawilonem handlowym 
w Nowym Tomyślu przy ulicy 
Witosa, co mogło się skończyć 
roszczeniami spółki Jeronimo 
Martins na poziomie około 35 
milionów złotych. O tym ani 
Pan Włodzimierz Hibner ani 
inne osoby z jego grupy kan-
dydatów do Rady Nadzorczej 
nie informowały członków 
Spółdzielni choć mogło to 
doprowadzić do ogromnych 
perturbacji finasowych Spół-
dzielni. Stąd też taka ostroż-
ność ze strony Spółdzielni 
w przyjmowaniu twierdzeń 
Burmistrza Nowego Tomyśla 
za wiążące i zgodne z prawem.

Nadzieja, co do zasady „umie-
ra ostatnia” i gdy tylko Pan 
Burmistrz zechce poszukać 
sojusz-ników w załatwieniu 
tej sprawy i z nimi współpra-
cować a nie skupiać się na szu-
kaniu wrogów i potencjalnych 
winnych, to nadzieja jeszcze 
jest możliwa.  

Powiem tylko, że tak pozy-
tywnie podchodzi do sprawy 
geotermii Gmina Buk, która 
rozpoczyna działania doty-
czące skorzystania z ze źródeł 
geotermalnych.
Chciałbym na zakończenie, 
w imieniu Zarządu Spółdziel-
ni Mieszkaniowej w Nowym 
Tomyślu życzyć spokojnych i 
zdrowych Świąt Bożego Na-
rodzenia i pomyślności w No-
wym Roku. Zrobimy ze swej 
strony wszystko, aby w Wa-
szych mieszkaniach tego cie-
pła do ogrzania nie zabrakło i 
poruszymy wszystkie instytu-
cje, które mogą nam pomóc w 
tym, aby to było ciepło, na któ-
re będzie nas wszystkich stać. 
Nie ma znaczenia, czy będzie 
to tylko kołatanie do sumień 
i umysłów naszych posłów i 
senatorów, czy też potrzebne 
będą działania na forum Unii 
Europejskiej. Już raz zała-
twiliśmy stanowisko Komisji 
Europejskiej więc jak trzeba 
będzie ponownie, to też o takie 
wystąpimy, bo nikt nie może 
przecież być wykluczony ener-
getycznie i każdy ma prawo do 
równego traktowania.  

w imieniu Zarządu Spółdzielni 
mieszkaniowej w Nowym Tomyślu 

mgr andrzej Funka 
Prezes Zarządu

„Burza w szklance solankowej wody”, czyli to, 
czego nie powiedział Burmistrz Nowego Tomyśla

TOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

Sprzedam Dwutygodnik  ”Powiaty - gminy” – Cena do uzgodnienia
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Polityczne zabójstwo Piotra Bartoszcze
Zamordowanie Piotra Bar-
toszcze, działacza niezależ-
nego ruchu chłopskiego w 
latach 80., wpisuje się w serię 
porwań i zabójstw dokona-
nych w tym czasie. W śledz-
twie naciskano na lekarzy, by 
w protokołach sekcji zwłok 
jako przyczynę śmierci wpi-
sać zapalenie mięśnia ser-
cowego lub zawał. Gdy to się 
nie udało ogłoszono, że Piotr 
Bartoszcze rozbił samochód 
pod wpływem alkoholu, a po-
tem wpadł do studzienki ka-
nalizacyjnej i tam się udusił. 
Wszystko było mistyfikacją, 
a jego śmierć politycznym za-
bójstwem.

Opowiada o tym najnow-
szy film dokumentalny Ani-
ty Gargas pt. „Zatarte ślady. 
Zagadka śmierci Piotra Bar-
toszcze” który wyemitowano 
we wtorek 22 listopada br. w 
telewizyjnej Dwójce.

Wie pan o tym, że IPN 
stwierdził że to była zbrod-
nia? - takie pytanie kieruje 
autorka filmu do prof. Karola 
Śliwki, emerytowanego dziś 
kierownika Zakładu Medycy-
ny Sądowej w Bydgoszczy.

Mają prawo tam mówić 
może znają całość sprawy. 
Nie wiem na czym by ta 
zbrodnia miała polegać? - 
odpowiada do kamery Karol 
Śliwka, bez drgnienia powie-
ki.

Dokument wyemitowany 
przez TVP2 opowiada jedną 
z najmroczniejszych historii 
lat 80., zbrodni dokonanej 
przez władze PRL już po sta-
nie wojennym i rozbiciu ru-
chu „Solidarności”. Na czte-
ry lata przez rozpoczęciem 
obrad okrągłego stołu. Takie 
historie, jak ta przypomnia-
na przez Anitę Gargas wciąż 
uzmysławiają w jak krótkim 
czasie przechodzono nad 
nimi do porządku dziennego, 
by potem zginęły w archi-
wach policji, sądów i proku-
ratur.

Piotr Bartoszcze zaginął 
w tajemniczych okoliczno-
ściach między 7 a 8 lutego 
1984 r. Kolportował wówczas 
w okolicach Inowrocławia 
podziemne wydawnictwa. 
Ciało ze śladami bicia i du-
szenia znalazł jego brat Ro-
man Bartoszcze 9 lutego 
niedaleko rodzinnego domu 
w Sławęcinie koło Inowro-
cławia. Jego ciało w niena-
turalny sposób kryło się w 
betonowej cembrowinie stu-
dzienki kanalizacyjnej. W 
tym samym roku prokuratu-
ra w Inowrocławiu umorzyła 

śledztwo, stwierdzając, że 
jego śmierć nastąpiła w wy-
niku uduszenia, bez udziału 
osób trzecich, a Piotr Bar-
toszcze był pod wpływem 
alkoholu. Postępowanie oso-
biście nadzorowali z War-
szawy Wojciech Jaruzelski 
i Czesław Kiszczak, a treść 
umorzenia była akceptowa-
na na najwyższych szcze-
blach władzy. Prokurator, 
który podjął taką decyzję 
został natychmiast nagro-
dzony sporą gratyfikacją pie-
niężną.

Wciśnięty w otwór stu-
dzienki kanalizacyjnej, z rę-
kami na plecach. But, który 
prawdopodobnie zsunął się z 
nogi w wyniku szamotaniny 
i walki o  życie został wrzu-
cony na ciało. Syrena, którą 
wcześniej prowadził została 
wepchnięta do kanału, nie-
mal wbita w dno. SB prze-
konywała przez Bartoszcze 
sam się z niej wydostał. Nie 
zbadano śladów na miejscu 
np. linii papilarnych na sa-
mochodzie.

Nie dość, że go zabili to 
jeszcze oczernili. Z nikim 
przecież nie pił. Wiem ze gdy 
jeździł to nie pił - wspomina 
na filmie Wiesława Bartosz-
cze, wdowa po zamordowa-
nym działaczu niezależnego 
ruchu chłopskiego.

Chodziło o jego oczernie-
nie i dyskredytację. Został 
prawdopodobnie upojony, 
dawką praktycznie śmier-
telną. Na miejscu zdarzenia 
stoczył jednak walkę o życie. 
Uciekał przed sprawcami, 
najpierw drogą, by potem w 
czasie szybkiego biegu przez 
pole zostać dopadniętym. Na 
tamtejszym czarnoziemie 
doskonale uciskały się ślady 

butów a nawet sztruksowych 
spodni.

Rodzina Bartoszczów była 
inwigilowana przez wiele lat, 
jednak większość z obszer-
nej dokumentacji operacji 
„Uzdrowiciel” została znisz-
czona. Być może odpowiada 
za to Andrzej W. ps. Wasyl 
wówczas szef bydgoskiej SB. 
Nie wiadomo również kim 
byli ludzie, w tym sąsiedzi, 
którzy jako płatna agentura 
osaczyli rodzinę.

Kontaktował się z nim na-
wet funkcjonariusz MSW 
który miał mu przekazać, że 
w resorcie działa szwadron 
śmierci. - Była to przestroga, 
w celu wyciszenia – zastana-
wia się jeden ze świadków. W 
1990 roku, już po wyborach 
kontraktowych z Ignacego 
Guentherem, solidarnościo-
wym posłem i działaczem 
chłopskim skontaktowała 
się kobieta, której siostra 
była żoną esbeka, który miał 
wziąć udział w zamordowa-
niu Piotra Bartoszcze. Sio-
stra opowiedziała jej podsłu-
chaną przez nią rozmowie. 
Po powrocie z akcji w lutym 
1984 roku – według jej relacji 
- mężczyźni zamknęli się w 
pokoju w swoim mieszkaniu 
w Bydgoszczy i opowiadali 
sobie jak poili go alkoholem i 
wrzucili do studzienki.

Jak oni przyszli tacy ubło-
ceni, chciała zabrać ubranie 
do wyprania. Mąż jednak wy-
rzucił do śmietnika mówiąc: 
„co tam będziesz prała”. Po-
tem skojarzyła, że chodziło o 
Piotra Bartoszcze. Siostra jak 
się okazało zginęła w niewy-
jaśnionych okolicznościach, 
miała popełnić samobójstwa 
i wyskakując przez okno - re-
lacjonuje Ignacy Guenther.

Jak tłumaczy gdy sprawę 
zgłosił do prokuratury ta 
przesłuchała kobietę, która 
wycofała się ze swojej rela-
cji. Obie zostały uznane za 
psychicznie chore i niewia-
rygodne. Nikt nie sprawdził 
również czy wycofanie na-
stąpiło na skutek presji i za-
straszenia.

Nadzorem znad tym postę-
powaniem zajmowali się ci 
sami funkcjonariusze, którzy 
skutecznie skierowali postę-
powanie ws. śmierci Grze-
gorza Przemyka na fałszywe 
tory przeciwko załodze ka-
retki. Zaginął też naskórek 
pobrany spod paznokcia 
zamordowanego pobierał 
funkcjonariusz, który nie 
figurował w dokumentacji 
procesowej. I być może jest 
to właśnie naskórek sprawcy 
tłumaczy prokurator Marek 
Rabiega z pionu śledczego 
IPN w Szczecinie.

Prowadząca swoje wła-
sne niezależne postępowa-
nie komisja powołana przez 
działaczy podziemnej „So-
lidarności” przygotowała 
kilkanaście raportów. Wska-
zywała na błędy, mylenie tro-
pów i manipulacje. Dotarła 
również do dokumentacji 
sekcji zwłok. Funkcjonariu-
sze bezpieki próbowali np. 
przekonywać kardiologów, że 
Piotr Bartoszcze miał proble-
my sercowe i to spowodowało 
jego zgon. Anita Gargas roz-
mawia w filmie m.in. z prof. 
Karolem Śliwką, po śmierci 
Bartoszcze patolog z bydgo-
skiego Zakładu Medycyny 
Sądowej, który miał swoim 
ówczesnym podwładnym 
składać propozycję wydania 
takiej właśnie opinii. Dzisiaj 
temu zaprzecza i podtrzymu-

je wersję ustaloną w latach 
80.

Jednak lekarz kardiolog 
Józef Karwowski, przyznaje, 
że spotkał się wtedy z takimi 
naciskami.

Mój szef był proszony o 
opinię na temat badań mi-
kroskopowych mięśnia ser-
cowego u Piotra Bartoszcze, 
gdzie wyraźnie próbowano 
zasugerować, że przyczyna 
jego śmierci była naturalna - 
tłumaczył w filmie lekarz.

Kim był Piotr Bartoszcze?
Była to bardzo patrio-

tyczna rodzina. Piotr wraz 
z ojcem Michałem, byłym 
ułanem a także żołnierzem 
Batalionów Chłopskich, oraz 
bratem Romanem działali 
w „Solidarności” Rolników 
Indywidualnych, która po 
stanie wojennym została 
zdelegalizowana. Wydawali 
pismo „Żywią i Bronią”. Ich 
gospodarstwa znajdowały się 
niedaleko siebie w tej samej 
wsi. Piotr Bartoszcze miesz-
kał razem ze swoim Ojcem, 
a 800 metrów dalej swoje go-
spodarstwo miał brat Roman.

Wykazywali ogromną od-
wagę, nietypową dla wszyst-
kich mieszkańców wsi - przy-
znaje Antonii Tokarczuk, 
były polityk m.in. Porozu-
mienia Centrum.

Dawali się we znaki władzy 
ze względu na swoją odwa-
gę, determinację i poczucie 
obowiązku. To oni byli orga-
nizatorami akcji protestacyj-
nej w Bydgoszczy w marcu 
1981 roku. Pod ich naciskiem 
prezydium Wojewódzkiej 
Rady Narodowej zdecydo-
wało zorganizować sesję po-
święconą sytuacji rolników 
indywidualnych z udziałem 
delegacji Międzyzakładowej 
Komisji Założycielskiej NSZZ 
„Solidarność”. Związkowcy 
żądali zgody na utworze-
nie wiejskiej „Solidarności” 
o której powołanie toczyła 
się walka. To ta organizacja 
była zaczątkiem istnienia 
niezależnego i odrodzonego 
ruchu chłopskiego. Milicja 
i SB nie dopuściły delegacji 
do głosu i brutalnie pobiły 
związkowców. Wydarzenia 
te w konsekwencji były apo-
geum konfrontacji pomiędzy 
władzami PRL, a „Solidarno-
ścią” i wstępem do stanu wo-
jennego. Z drugiej strony po 
kilku tygodniach zezwolono 
na rejestrację NSZZ „Solidar-
ność RI”. Na filmie widzimy 
archiwalne zdjęcia przedsta-
wiające Michała Bartoszcze 
zwracającego się do radnych 

i milicjantów o wysłuchanie 
ich stanowiska. To on został 
wtedy brutalnie pobity wraz 
z Janem Rulewskim. Anita 
Gargas wydobyła z archiwów 
również wypowiedź Michała 
Bartoszcze leżącego na łóżku 
szpitalnym, który obawiał się 
o to czy nie zostanie kaleką. 
Został pobity dotkliwiej niż 
Rulewski, któremu wybito 
zęby.

Rejestracji Solidarności 
RI sprzeciwiał się sam Breż-
niew. Bartoszczowie władzy 
zaszkodzili i narazili polskich 
komunistów na pretensje 
Kremla – przypomina Mate-
usz Szpytma z IPN. Rodzina 
była po tym szykanowana. 
Rodzina wspomina przeszu-
kania, wielokrotnie rewizje, 
wywarzenie drzwi, zastra-
szanie, zatrzymania. W sta-
nie wojennym Piotr Bar-
toszcze został internowany. 
Wyszedł po roku więzienia. 
- relacjonuje Mateusz Szpyt-
ma, zastępca Prezesa IPN.

Do sprawy postanowiono 
wrócić 11 czerwca 1990 roku. 
Niestety ponownie podjęte 
śledztwo choć trwało pięć 
lat zostało zakończone bez 
zmiany ustaleń końcowych. 
Biegli potwierdzili jednak 
ustalenia niezależnej komi-
sji działającej w podziemnej 
Solidarności RI ujawniając 
szereg błędów i uchybień 
zawartych w ustaleniach z 
1984 roku. W 2016 roku, na 
wniosek rodziny, szczeciń-
ski oddział IPN zdecydował 
o wznowieniu postępowa-
nia. W opinii, jaką dysponują 
prokuratorzy IPN, do śmierci 
przyczyniły się osoby trzecie, 
co wskazuje na zabójstwo 
ze względu na wcześniejszą 
działalność opozycyjną Pio-
tra Bartoszcze. Opinia bie-
głych z zakresu medycyny 
sądowej i inne dowody wska-
zały jednoznacznie na zabój-
stwo. W grudniu 2020 roku 
Sąd Okręgowy w Bydgoszczy 
przyznał łącznie 2 mln zł za-
dośćuczynienia rodzinie za-
mordowanego przez Służbę 
Bezpieczeństwa.

Żadne pieniądze nie zwró-
cą życia taty. Nie ma go z 
nami od 36 lat. Wychowy-
waliśmy się bez ojca. W wy-
miarze symbolicznym i dla 
pamięci o nim i jego działal-
ności to jednak ważne orze-
czenie - mówiła córka Joanna 
Bartoszcze komentując decy-
zję sądu.

maciej walaszczyk
dziennikarz publicysta

fot: Fratria

Po wielkiej rewolucji  solidar-
nościowej  w Polsce utwo-
rzyły dwie społeczne, bene-
ficjenci przemian i warstwa 
posiadająca władze. (stan 
obecny) między tymi gru-
pami dochodzi do koligacji  
i komityw, grupa posiadają-
ca władzę  dąży do przejęcia 

finansów (beneficjanci ) gru-
pa  posiadająca finanse  dąży 
do uzyskania wpływu  na  
władzę. I tutaj powstają gru-
py, które czerpią korzyści dla 
siebie, czyli jak nazwał ich 
Pan Prezes Jarosław  Kaczyń-
ski „TŁUSTE KOTY” W sa-
mym środku tych  procesów 

znajduje  się Prezes Jarosław 
Kaczyński, od czasu  do cza-
su jest szantażowany i aby 
utrzymać  większość koali-
cyjną obdarowuje niepokor-
nych posłów w radach nad-
zorczych na dobrze płatnych  
funkcjach

Sytuacja taka jest dla kraju  

bardzo niezdrowa i naprawić 
to może tylko rozważna se-
lekcja kandydatów na posłów 
w najbliższych wyborach .

Stanisław  mączkowski

Trzeba to powiedzieć uczci-
wie, że to co robi Jarosław 
Kaczyński, to, co tak celnie 

kiedyś określił poetycko 
Marek Rymkiewicz, czyli to 
„ugryzienie żubra w d…”, po-
lega na tym, że jeżeli nasza 
partia się nie otrząśnie, je-
żeli nasze tłuste koty, jeżeli 
nasi ludzie, którzy uznali, że 
władza jest im dana raz na za-
wsze, nie uświadomią sobie, 

że przy okazji najbliższych 
wyborów mogą dostać kijem 
między oczy od wyborców, to 
te wybory możemy przegrać. 
Dlatego do roboty, pokora, 
pokora i jeszcze raz pokora. I 
słuchanie Polaków

– powiedział Joachim Bru-
dziński.

  SKĄD  SIĘ  BIORĄ  TŁUSTE   KOTY ?
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Premier Mateusz Morawiecki 
na podstawie art. 28f ust. 1 
ustawy z dnia 8 marca 1990 
r. o samorządzie gminnym 
wyznaczył z dniem 30 listo-
pada 2022 r. Marcina Lisa do 
pełnienia funkcji burmistrza 
gminy Mosina do czasu obję-
cia obowiązków przez nowo 
wybranego burmistrza.

Wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński wnioskiem 
z dnia 18 listopada 2022 r., 
przekazanym przez Mini-
stra Spraw Wewnętrznych 
i Administracji, wystąpił o 
wyznaczenie Marcina Lisa 
do pełnienia funkcji burmi-
strza gminy Mosina.Powoła-

nie osoby pełniącej funkcję 
burmistrza uzasadnia fakt 
odwołania burmistrza gmi-
ny Mosina w wyniku prze-

prowadzonego referendum 
lokalnego. 

Marcin Lis jest absolwen-
tem Uniwersytetu im. Ada-

ma Mickiewicza w Poznaniu 
na Wydziale Nauk Geogra-
ficznych i Geologicznych na 
kierunku gospodarka prze-
strzenna. W latach 1998 – 
2014 pełnił funkcję radnego 
miejskiego w Swarzędzu. 
Od 2016 był urzędnikiem ds. 
public relations i marketin-
gu oraz gospodarki mieniem 
ruchomym w Agencji Mienia 
Wojskowego, Oddział Regio-
nalny w Poznaniu. Od 2019 
roku pracuje jako doradca 
energetyczny i specjalista ds. 
kontroli przedsięwzięć w Wo-
jewódzkim Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Poznaniu.

Wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński już w paź-
dzierniku zapowiadał plany 
budowy hali widowiskowo-
-sportowej w Wielkopolsce. 6 
grudnia, podczas konferencji 
prasowej, ogłosił lokalizację 
hali, a także szczegóły inwe-
stycyjne. 

W Polsce jest pięć hal 
o pojemności powyżej 10 
tys. osób – w Krakowie, Gli-
wicach, Łodzi, Katowicach 
i Gdańsku. Najbliżej Pozna-
nia zlokalizowana jest Atlas 
Arena w Łodzi, która jest od 
niego oddalona o ponad 200 
km. Tego typu obiektu nie ma 
w całej zachodniej Polsce.

- Wielkopolska i Wielko-
polanie zasługują na halę, 
która pozwoli na organiza-
cję i udział w wydarzeniach 
na najwyższym światowym 
poziomie. Do tej pory nasze 
województwo omijały duże 
imprezy sportowe i kultural-
ne ze względu na brak od-
powiedniej infrastruktury. 
Ta hala ma to zmienić. Taka 
inwestycja posłuży nie tylko 
promocji, ale także znacząco 
wesprze rozwój gospodarczy 
regionu- podkreśla wojewoda 
Michał Zieliński. 

Na miejsce budowy hali 
wybrano teren za stadionem 
GOSiR w Plewiskach.Nieru-
chomość o powierzchni 200 
ha jest własnością gminy 
Komorniki.Lokalizacja jest 
atrakcyjna przede wszyst-
kim ze względów komunika-
cyjnych - od zachodu w naj-
bliższej odległości znajduje 
się węzeł S-11 Skórzewo, od 
południa autostrada A2 - 
w równej odległości węzeł 
Poznań–Zachód oraz Po-
znań-Komorniki. Stadion 
byłby również zlokalizowany 
blisko lotniska Poznań–Ła-

wica oraz linii kolejowej E-20 
Warszawa – Poznań – Berlin;

Przed konferencją praso-
wą, zorganizowaną w miej-
scu planowanej budowy hali, 
wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński oraz wójt 
gminy Komorniki Jan Broda 
podpisali w Wielkopolskim 
Urzędzie Wojewódzkim 
w Poznaniu list intencyjny, 
w którym obie strony wy-
raziły chęć podjęcia współ-
pracy w celu realizacji na 
terenie województwa wiel-
kopolskiego wielofunkcyjnej 
hali widowiskowo-sporto-
wej.

- Ze swojej strony gwaran-
tuję pełną współpracę w za-
kresie pomocy w pozyskiwa-
niu środków na budowę hali 
i propagowania całego pro-
jektu- mówi wojewoda.

Pierwszym istotnym kro-
kiem w budowie hali jest 
ogłoszenie konkursu ar-
chitektonicznego, który 
odbędzie się pod pełnymi 
auspicjami wielkopolskiego 
oddziału Stowarzyszenia Ar-
chitektów Rzeczypospolitej 
Polskiej. Kolejnym etapem 
będzie rozpoczęcie projek-
towania ze zwycięzcą kon-
kursu. Z uwagi na przedmiot 
konkurs będzie miał charak-
ter międzynarodowy.

Jak podkreśla wojewoda na 
ten moment nie sposób mó-
wić o budżecie na realizację 
projektu, ponieważ kwota 
niezbędna do wybudowa-
nia hali będzie pochodną 
rozstrzygnięcia konkursu 
i dodaje, że przejście dwóch 
pierwszych kroków, czy-
li konkursu oraz uzyskania 
projektu technicznego hali, 
będzie doskonałym punktem 
wyjścia do uzyskania środ-
ków na jej budowę. 

Premier wyznaczył komisarza gminy mosina

w Plewiskach powstanie 
wielkopolska Hala 

widowiskowo-Sportowa
Mikołajki, zorganizowane 
przez Gminny Ośrodek Kul-
tury, przyciągnęły, mimo 
przenikliwego zimna, tłumy 
mieszkańców. Atrakcji przed 
CTK w Komornikach nie 
brakowało, spadł nawet naj-
prawdziwszy śnieg. Zaczęło 
się od wspólnego kolędowa-
nia, występu chóru France-
sco z Wir. Stoiska z artykuła-
mi świątecznymi cieszyły się 
dużym zainteresowaniem, 
wiele osób spróbowało go-
rącej zupy, kiełbasy z grilla, 
napojów, powodzeniem cie-
szyły się słodkości.

Niektóre wydarzeń przy-
gotowane zostało z myślą o 
najmłodszych. Otaczali oni 
świętego Mikołaja, spoty-
kali się z elfami, podziwiali 
szczudlarzy i ogromnego 
niedźwiedzia, uczestniczyli 
w animacjach i konkursach. 
Wiele działo się na scenie, ko-
lejnych wykonawców, doro-
słych i dziecięcych, zapowia-
dał Norbi. Duże wrażenie na 
uczestnikach imprezy zrobił 

Teatr Ognia, wystąpił góral-
ski zespół „Gorce” z zaprzy-
jaźnionej gminy Kamienica.

Wreszcie nastąpiło naj-
ważniejsze. Na scenę weszli 
wójt Jan Broda i dyrektor 
GOK-u dr Damian Konieczek, 
by ogłosić rozświetlenie cho-
inki. Po wspólnym odliczaniu 
stało się – iluminacja rozbły-
sła i będzie cieszyć mieszkań-
ców przez najbliższe tygo-
dnie. W sobotnie popołudnie 
poczuli już zapach Bożego 
Narodzenia.

Nowiny Komornickie

W Komornikach choinka już świeci
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PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RATY!
CENY KONKURENCYjNE

P.H.u. „KUBA”  ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BISTRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

mEtRopolia poZnaŃska

Przez znawców Poznań uwa-
żany jest za miasto chórów. 
Działa ich tu ponad 50. Od 
tych najsłynniejszych jak 
Poznański Chór Chłopię-
cy, Poznańskie Słowikiczy 
Skowronki, poprzez chóry 
akademickie, po te działające 
przy kościelnych parafiach.

To właśnie w Poznaniu 
działa jedyna w kraju Szko-
ła Chóralna, której założy-
cielem był prof. Jerzy Kur-
czewski – wybitny pedagog, 
kompozytor i dyrygent. 
Wizytówką szkoły są jej ab-
solwenci, w gronie których 
znajdują się nie tylko znako-
mici muzycy, ale także wy-
bitni reprezentanci innych, 
pozamuzycznych zawodów. 
Szkoła, poza realizacją pro-
gramu nauczania przedmio-
tów ogólnokształcących, pro-
wadzi także lekcje muzyczne 
takie jak śpiew i granie na 
instrumentach (fortepian, 
gitara, flet, klarnet, obój, 
saksofon, perkusja), taniec 
oraz przedmioty teatralne 
(dykcję, interpretację, zaję-
cia sceniczne). Poznańska 
Szkoła Chóralna Jerzego Kur-
czewskiego ściśle współpra-
cuje z Poznańskim Chórem 
Chłopięcym, prowadzonym 
przez Jacka Sykulskiego. Ze-
spółnie tylko kontynuuje 
dobrą tradycję poznańskiej 
chóralistyki, ale prowadzi 
bogatą działalność artystycz-
ną, z powodzeniem promując 

Poznań i Polskę w Europie 
i na świecie.

I właśnie Poznański Chór 
Chłopięcy pod dyrekcja Jacka 
Sykulskiego zaprosił 15 listo-
pada br. mieszkańców Domu 
Pomocy Społecznej przy uli-
cy Ugory na Koncert Pieśni 
Patriotycznych. Kolejny już 
raz Chór koncertował dla 
seniorów, dla których każde 
spotkanie z muzyką stanowi 
nie tylko odskocznię od co-
dzienności pobytu w DPS, ale 
przede wszystkim umożliwia 
kontakt z muzyką na najwyż-
szym światowym poziomie.
Dlatego tym bardziej należy 

podziękować za fantastycz-
ny koncert w Domu Pomocy 
Społecznej, dzięki któremu 
podopieczni mogli poznać 
wybitny kunszt i wirtuoze-
rię w wykonaniu Chóru, tym 
razem pieśni patriotycznych, 
cozaowocowałozachwytem 
słuchaczy i wspólnym wy-
konaniemprzez chórzystów 
i pensjonariuszy wielu utwo-
rów, między innymi takich 
jak Czerwone Maki na Monte 
Cassinoczy Roty.

Roman Szymański 

Patriotycznie 
na Ugorach

Podopieczni mogli 
poznać wybitny 
kunszt i wirtuozerię 
w wykonaniu Chóru

„
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Szanowni Państwo!Szanowni Państwo!  
Drodzy Mieszkańcy Powiatu Wolsztyńskiego!Drodzy Mieszkańcy Powiatu Wolsztyńskiego!

  
Na nadchodzące Święta Bożego NarodzeniaNa nadchodzące Święta Bożego Narodzenia

życzymy przede wszystkim zdrowia, spokojużyczymy przede wszystkim zdrowia, spokoju  
i nadziei spełnienia marzeń.i nadziei spełnienia marzeń.  
Niech narodziny ChrystusaNiech narodziny Chrystusa  

zwiastują dobre dni i radość,zwiastują dobre dni i radość,  
która wypełni nasze serca.która wypełni nasze serca.

  
Wykorzystajmy dobrze ten czasWykorzystajmy dobrze ten czas  
spędzony w rodzinnym gronie,spędzony w rodzinnym gronie,  

pełnym ciepła i miłości.pełnym ciepła i miłości.
Niech przełamanie opłatka da nam pokójNiech przełamanie opłatka da nam pokój  
i wzajemną życzliwość,a także stanie sięi wzajemną życzliwość,a także stanie się  
źródłem Ducha, który w tych czasachźródłem Ducha, który w tych czasach
odnajdzie w nas iskrę Słowa Bożego.odnajdzie w nas iskrę Słowa Bożego.

  
Wesołych Świąt Bożego Narodzenia!Wesołych Świąt Bożego Narodzenia!

  

Szanowni Państwo!Szanowni Państwo!  
Drodzy Mieszkańcy Powiatu Wolsztyńskiego!Drodzy Mieszkańcy Powiatu Wolsztyńskiego!

  
Na nadchodzące Święta Bożego NarodzeniaNa nadchodzące Święta Bożego Narodzenia

życzymy przede wszystkim zdrowia, spokojużyczymy przede wszystkim zdrowia, spokoju  
i nadziei spełnienia marzeń.i nadziei spełnienia marzeń.  
Niech narodziny ChrystusaNiech narodziny Chrystusa  

zwiastują dobre dni i radość,zwiastują dobre dni i radość,  
która wypełni nasze serca.która wypełni nasze serca.

  
Wykorzystajmy dobrze ten czasWykorzystajmy dobrze ten czas  
spędzony w rodzinnym gronie,spędzony w rodzinnym gronie,  

pełnym ciepła i miłości.pełnym ciepła i miłości.
Niech przełamanie opłatka da nam pokójNiech przełamanie opłatka da nam pokój  
i wzajemną życzliwość,a także stanie sięi wzajemną życzliwość,a także stanie się  
źródłem Ducha, który w tych czasachźródłem Ducha, który w tych czasach
odnajdzie w nas iskrę Słowa Bożego.odnajdzie w nas iskrę Słowa Bożego.

  
Wesołych Świąt Bożego Narodzenia!Wesołych Świąt Bożego Narodzenia!

  
 

Starosta WolsztyńskiStarosta Wolsztyński  
/-/ Jacek Skrobisz/-/ Jacek Skrobisz

  
Przewodniczący RadyPrzewodniczący Rady  

Powiatu WolsztyńskiegoPowiatu Wolsztyńskiego  
/-/ Janusz Mrozkowiak/-/ Janusz Mrozkowiak

 

 

 

 

Burmistrz WolsztynaBurmistrz Wolsztyna
/-/ Wojciech Lis/-/ Wojciech Lis

  
Przewodniczący RadyPrzewodniczący Rady  

Miejskiej w WolsztynieMiejskiej w Wolsztynie  
/-/ Jarosław Adamczak/-/ Jarosław Adamczak

 

 

 

 

Wójt Gminy SiedlecWójt Gminy Siedlec
/-/ Jacek Kolesiński/-/ Jacek Kolesiński

  
Przewodniczący RadyPrzewodniczący Rady  

Gminy SiedlecGminy Siedlec  
/-/ Andrzej Kaźmierczak/-/ Andrzej Kaźmierczak

  

 

 

 

 

Wójt Gminy PrzemętWójt Gminy Przemęt  
/-/ Janusz Frąckowiak/-/ Janusz Frąckowiak

  
Przewodniczący RadyPrzewodniczący Rady  

Gminy PrzemętGminy Przemęt
/-/ Elżbieta Wita/-/ Elżbieta Wita
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